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Els jubilats treballen per la vida
Més d’un milió i mig de persones d’entre 60 i 79 anys  
i 450.000 de més de 80 anys, fet que representa el 25%  
de la població, viuen a Catalunya. Moltes segueixen 
en actiu abocades a la família, el lleure o el voluntariat

Josep Gonzàlez-Cambray
El conseller d’Educació treu pit i assegura 
que el 98,5 % de les escoles no han tingut 
incidències el primer trimestre

Com es presenta el 2023? 
Amb una economia incerta a les empreses 
i amb uns sous gairebé congelats, les 
famílies entomen l’any amb preocupació





Ni com dir-ho ni com mesurar-ho. Justa-
ment, encetem l’any i volem fer balanços. 
Fer una tancada d’ulls i decidir com ha anat 
el 2022. I, la veritat, no ho sé. L’any va co-
mençar amb les fuetades de la covid i sem-
blava que tot tornava a una ombra de nor-
malitat. Però res no pot tornar a ser igual 
mai. Tant en un sentit positiu com negatiu.
La pandèmia ens ha deixat les reunions 
per TEAM, que han alleugerit les agendes 
amb anades i vingudes d’un cantó a l’altre. 
Ens ha deixat el teletreball, que per a molts 
segueix sent vigent, però ens ha deixat 
greuges importants. El més greu de tots: 
les persones que ja no tornaran i que hem 
perdut pel camí, les que han contret la co-
vid persistent, fins ara sense solució. Però, 
també, aquest desencís que arrosseguen 
els restaurants i els comerços, aquest veu-
re que la gent no acaba de trobar aquella 
“empenteta” per posar il·lusió en les com-
pres nadalenques. Falta l’alegria de veure 
i viure l’ambient nadalenc i pensar que ja 
podrem tornar a fer rajar el tió amb nor-
malitat, que els Reis d’Orient ens portaran 
regals i el que no portaran és mascareta. 
Hem de reprendre un camí que per a molts 
continuarà sent dur. No arribar a finals de 
mes, no poder escalfar-se perquè ja saben 
els preus del gas i l’electricitat. Tot plegat 
em fa sentir aquest regust agredolç que 
no sé cap a on anem ni tampoc com serà 
aquest 2023 ni que ens portarà. De mo-
ment, demanem salut que, a hores d’ara, 
és el més important. ●

NO SÉ COM 
DIR-HO

Pilar Goñi Garriga
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L
’1 de gener del 2022 Catalunya tenia 

7.758.615 habitants. D’aquests, 1.511.979 

eren persones d’entre 60 i 79 anys, cosa 

que representa el 19,49 % de la població. 

Pel que fa a més grans de 80 anys, representen, a 

hores d’ara, el 5,8 % de la població actual de Ca-

talunya. És a dir, a començament d’aquest 2022, 

i segons dades de l’Idescat, Catalunya tenia quasi 

450.000 persones més grans de 80 anys. El pas 

de la covid, però, ha canviat les xifres d’esperança  

de vida. Malauradament, l’impacte més signi-

ficatiu de la covid-19 en l’estructura per edats 

correspon als més grans de 80 anys. Així doncs, 

l’esperança de vida ha disminuït per efecte de la 

pandèmia i ha passat de 81,2 anys en el cas dels 

homes i 86,7 en el de les dones a 79,5 anys els ho-

mes i 85 les dones. La previsió és una recuperació 

per a aquest any 2022 i que continuï augmentant 

posteriorment, i se situï en els 84,6 anys en homes 

i 89,1 en dones el 2040. 

Per Eli Pagán
Foto: Arxiu

Gent gran activa, ni 
vulnerables ni discriminats
per l’edat
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›› LA PAnDèmiA, LA CoViD 
i LA GEnt GrAn

Les dades demostren que la covid ha fet estralls 

en la gent gran. Durant la primera onada, en van 

ser les principals víctimes. L’abril del 2020, en ple 

confinament, sis de cada deu morts eren gent 

d’edat avançada. Joan Cals, té 88 anys i és man-

resà. És un persona que al llarg de la seva trajec-

tòria ha estat vinculada a diverses entitats i asso-

ciacions de casa nostra, i també de fora la ciutat 

i comarca. Podríem definir Joan Cals com una 

persona gran activa. Per ell, explica, la pandèmia 

no va ser traumàtica, sí que reconeix, però, que 

es va d’haver “d’espavilar”. Es mostra molt crític 

amb la gestió durant la pandèmia per part de les 

administracions i també amb les actuacions en 

algunes residències i centres de gent gran, on els 

índexs de morts per covid van ser molt elevats. 

Joan Cals parla “d’incompetència” i “deixadesa”. 

Titlla aquest fets de “molts dolorosos i tristos”. 

En aquest sentit, Sònia Díaz, de l’Associació 

Siena, entitat de Serveis Integrals per a l’Enve-

lliment Actiu, critica “l’etiquetació” que es va 

fer de la gent gran en època de covid i pan-

dèmia. “Se’ls va posar a tots en un mateix sac, 

tinguessin el que tinguessin, tots els majors de 

65 anys van passar a ser persones vulnerables”, 

diu. “Se’ls va sobreprotegir”. Díaz reconeix que 

es tractava d’una situació sobrevinguda que nin-

gú no sabia com gestionar, però assenyala que 

el fet d’aïllar-los i de “bloquejar les residències” 

va propiciar “l’edatisme, és a dir, la discriminació 

per edat, i els vulnerables encara es van conver-

tir en persones més vulnerables”. 

José Luis Buenache, també de l’Associació Si-

ena, creu que durant aquesta època dura els 

usuaris de les residències van donar una lliçó de 

resiliència “descomunal”. El seu patiment no era 

per ells, sinó pels seus familiars i per la gent que 

els cuidava. Des d’aquesta entitat s’han mostrat 

sempre molt crítics amb aquest “aïllament for-

çós” de les persones grans. Creuen que es van 

“passar per alt” els drets de les persones grans, 

“en nom d’una seguretat suposada que ha pre-

valgut sobre la lliure decisió d’assumir riscos”. 

Buenache afegeix que “es van infantilitzar les 

persones grans, com si no fossin responsables 

per poder decidir, per exemple, d’anar a un es-

pai comú i veure els seus familiars”. De fet, mal-

grat que les mesures s’ha anat relaxant, Sònia 

Díaz recorda que “a hores d’ara, a dins aquests 

equipaments, encara és obligatori l’ús de les 

mascaretes”. 

›› LA PAnDèmiA HA inCrEmEnt LA 
soLituD DE LEs PErsonEs GrAns

La pandèmia, però, ha fet sorgir i ha incremen-

tat un altre problema que afecta el col·lectiu 

de la gent gran, i és la solitud. La regidora de 

Persones Grans de l’Ajuntament de Manresa, 

Rosa Maria Ortega, parla explícitament de “so-

litud no volguda”. Un fet que la pandèmia ha 

incrementat. I és que, malauradament, destaca 

la regidora, actualment no es té prou en compte 

“l’estat emocional de les persones”. Per desgrà-

cia, el pas de la covid ha fet augmentar la mor-

talitat de la gent gran, però també els ha afectat 

en la seva salut mental. En aquest sentit, José 

Luis Buenache subratlla que fins ara s’associava 

la soledat no volguda a les persones grans, però 

la pandèmia ha tret a la llum que també afecta 

altres col·lectius. Un n’és la gent jove. 

Joan Cals es mostra també molt crític amb 

l’Administració amb relació a aquest tema. En 

aquest sentit creu, per exemple, que els ajunta-

ments haurien de saber quantes persones viuen 

soles en una ciutat, i en quines condicions. Es 

posa a ell mateix com a exemple: “Jo tinc 88 

anys i l’Ajuntament de Manresa no m’ha tru-

cat mai, ni durant la covid”. “Estic d’acord que 

s’han de fer activitats per a la gent gran”, expli-

ca, però “hi ha d’haver d’altres canals, perquè hi 

ha molta gent gran que no es pot moure, o que 

no surt de casa, i que per tant, no socialitza”. 

Per Sònia Díaz cal buscar també “les oportuni-

tats” que ens ha deixat la pandèmia. “Ens ha 

posat al descobert aquesta solitud no desit-

jada”, per tant, diu, “ara cal trobar eines, per 

combatre-la, no tan sols en la gent gran, sinó 

també en els joves”. “Mai fins ara s’havia posat 

el focus i parlat tant de salut mental. Tampoc 

mai fins ara s’havia parlat tant de residències”, 

recorda Sònia Díaz. “I això ens ha donat una 

oportunitat per plantejar-nos nous protocols 

dins d’aquests equipaments”. En aquest sentit, 

Rosa Maria Ortega assenyala que és “obvi” que 

les emocions són el motor de les nostres vides. 

›› nous moDELs 
DE rEsiDènCiEs

El sector camina cap a un nou model més 

adaptat a la situació actual. Espanya és el país 

amb més longevitat del món. Sònia Díaz expli-

ca que es parla de gent gran a partir dels 65. 

I recorda que a aquesta edat a una persona 

encara li queden estadísticament 30 anys de 

vida. “I encara et queden moltes coses per viu-

re, no tot és envellir”, diu, i afegeix “quan tu 

demanes a una persona gran on vol estar els 

darrers anys de vida la majoria et diu que a ca-

sa seva”. Per tant, diu, “hem de donar serveis 

a les persones que volen quedar-se a les seves 

llars també”. 

Unes residències que ja estan canviant. El sec-

tor camina cap a la creació d’unitats de convi-

vència més reduïda, i aplicant atencions més 

personalitzades. El tema principal, diu José 

Luis Buenache, és que a les residències només 

hi haurien d’anar les persones “per voluntat 

pròpia o perquè ho hagin triat”. Per això, ex-

pliquen que des de l’Associació Siena aposten 

per la diversificació de serveis, i el cohabitatge. 

En aquest sentit, Sònia Díaz diu que el model 

de residències ha de canviar perquè envellim 

“de manera diferent”. 

La regidora de Persones Grans de l’Ajunta-

ment de Manresa, Rosa Maria Ortega, diu que 

moltes vegades parlem d’edificis, però també 

hauríem de parlar de crear “vincles d’afec-

te”. La regidora aposta per crear espais en els 

quals la gent del barri es conegui amb noms i 

cognoms, per compartir projectes, vivències i 

emocions, per fer i crear “comunitat”. 

›› EnVELLimEnt ACtiu i  
EnVELLimEnt sALuDAbLE 

Ens els darrers anys la manera com s’afronta 

i com es veu la vellesa, per sort, ha canviat. 

Ara parlem d’envelliment actiu. Segons l’Or-

ganització Mundial de la Salut (OMS), aquest 

envelliment actiu és el procés d’optimització 

de les oportunitats de salut, participació i se-

guretat per tal de millorar la qualitat de vida 

a mesura que les persones envelleixen. Ara el 

concepte ja canvia, i la mateixa OMS ja parla 

d’envelliment saludable. L’estat de salut, la tra-

jectòria vital que s’ha portat i també l’entorn 

són factors clau per tenir una vellesa plena-

ment activa. I és que un dels desafiaments que 

tenim com a societat és com millorem la qua-

litat de vida de la gent gran. Una gent gran, 

però, cada vegada més activa dins la societat i 

amb noves necessitats. És per això que l’OMS 

parla d’aquet envelliment saludable. Sònia 

Díaz explica que en el futur immediat “s’han 

de donar les oportunitats i els serveis perquè 

cadascú pugui envellir en funció de les seves 

capacitats”. ●
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H
ola, el meu nom és Ángel Miguel Gian-

francesco Rizzi, tinc 74 anys. Vaig néixer 

a l’Argentina, em vaig casar amb una 

manresana que vivia allà, tenim dos fills 

argentins i un net català. Fa 35 anys que residim 

aquí a Manresa. Des que hi vaig arribar em va sor-

prendre moltíssim la capacitat de voluntariat que 

tenen els manresans per ajudar els altres; això, ho 

van fer amb mi, ja que, sense conèixer-me, em van 

oferir que jo m’adaptés a la cultura catalana i vaig 

voler aprofitar-la. Cinc anys després de ser aquí, 

un company de feina em va portar als assaigs de 

la colla castellera Tirallongues de Manresa, i hi 

soc des d’aleshores. Estic jubilat des de fa uns 

quants anys, però no per això em quedo quiet, 

aquesta actitud va néixer amb mi, i ja fa vint anys 

que vaig fundar l’Associació Cultural Argentina de 

Manresa, la qual presideixo, i intentem ajudar els 

nostres paisans a adaptar-se a la cultura catalana, 

fent cursos de tangos, fent esdeveniments com la 

Barrileteada (estels de vida) per conscienciar la in-

fància i la joventut de dir “no” a les addiccions, 

col·laborem amb la festa de la diversitat, celebrem 

el dia de Sant Jordi per unir les cultures, etc. 

Per això, un dia, ja fa uns quants anys, Sor Lucia 

Caram (integrant de la nostra associació), ens va 

proposar col·laborar en el projecte que tenia per 

ajudar la gent amb més mancances de la ciutat, 

i d’aquesta manera, col·laboro amb la Plataforma 

d’aliments i amb el projecte d’Invulnerables de la 

Fundació del Convent de Santa Clara, recollint ali-

ments cada dia als supermercats de Manresa per 

després lliurar-los, a través de la plataforma, als 

més necessitats, i amb els Invulnerables, per por-

tar els més petits a la revisió d’oculistes i dentistes 

a Barcelona. A més, col·laborem amb la mudança 

dels usuaris que van trobant pis, també assesso-

rem els nouvinguts sobre com resoldre el tema 

dels papers. 

Durant la pandèmia no vam desatendre la gent, ja 

que amb altres voluntaris portàvem els aliments 

a domicili. Per què faig de voluntari als 74 anys? 

Perquè quan vaig arribar aquí des del meu país 

van ser diverses persones les que em van donar 

suport, i vull retribuir a la societat part del que em 

van ajudar a mi i a la meva família. M’emociona 

veure la cara d’agraïment que posen en veure que 

no els deixem sols, que som aquí per escoltar-los i 

aixecar-los l’ànim, que tenen algú amb qui comp-

tar, i m’agradaria que tota aquesta gent que no 

saben què fer quan tenen temps lliure s’unissin al 

voluntariat. Un poble, una ciutat, un país mai no 

tira endavant sense voluntaris. 

Som diverses persones grans que fem de volunta-

ris, juntament amb els joves, per això el projecte 

que tenim és que l’Ajuntament es comprometi a 

un reconeixement al voluntariat de Manresa, en 

forma de posar nom a una plaça, parc, rotonda, 

carrer, passeig o una placa en un lloc destacat de 

la ciutat. Confiem que els mitjans de comunicació 

es facin ressò de la idea i ens brindin el seu suport. 

Es calcula que a Manresa hi ha aproximadament 

uns 5.000 voluntaris. ●

Ángel Miguel 
Gianfrancesco Rizzi
President de l’Associació 
Cultural Argentina de 
Manresa

Soc jubilat, soc voluntari



La unitat d’Atenció a la dona i la  
infància de la Clínica Sant Josep és 
una unitat especialitzada amb una 
llarga trajectòria dedicada a la dona,  
la maternitat i els infants. 

Compta amb un ampli i qualificat equip 
de professionals obstetres, ginecòlegs, 
llevadores, fisioterapeutes del sòl 
pelvià, pediatres i especialistes de les 
diferents subespecialitats pediàtriques. 

Tu 
i els teus...
en bones 
mans

C/ Caputxins, 16. Manresa     ˜     T. 93 874 42 98     ˜     www.clinicasantjosep.cat

No cal anar lluny per trobar els millors

Pediatria 

URGÈNCIES PEDIÀTRIQUES  
LES 24 HORES ELS 365 DIES DE L'ANY 

Ginecologia i obstetrícia Llevadores
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Hem passat el primer trimestre del curs esco-
lar. Podem fer una valoració de l’avançament 
que es va fer d’inici de curs?
Volem que tothom en faci una valoració, que tot-

hom se senti còmode amb les bondats i els àmbits 

de millora d’aquest curs escolar. La valoració és molt 

positiva perquè és molt bo per als alumnes i per a les 

famílies. Estan contents i totes les famílies del país 

han tingut l’oportunitat de portat els seus fills 5 dies 

abans de l’habitual a escoles i 3, als instituts.

Va funcionar bé?
A totes les escoles va funcionar i, com passa en 

moltes ocasions, hi ha resistència al canvi, però el 

sistema educatiu escolar català sempre funciona. 

Des d’Educació, hem fet la feina i també els cen-

tres escolars l’han feta i molt bé. El 98,5 per cent 

de les escoles han funcionat sense notificar cap 

incidència i en un 1,5 per cent hi ha hagut incidèn-

cies i hem adaptat el nombre de monitors. Tots els 

centres ho han fet amb garanties. 

Pel que fa a la calor, va ser un problema…
Hem de repensar els espais educatius adap-

tant-nos al canvi climàtic. La calor de setem-

bre es va allargar igual que va passar al juny. 

Hem d’adaptar al més aviat possible els centres 

educatius a aquestes necessitats. Noves línies 

Josep 
Gonzàlez-
Cambray
Conseller d’Educació 

de la Generalitat  
de Catalunya 

“A partir d’aquest gener 
tindrem més mestres que 

en els darrers 20 anys” 

Per Tania Rodríguez
Foto: Arxiu personal

Josep Gonzàlez-cambray és des del 24 de maig del 2021 el conseller d’educació de la Generalitat de ca-
talunya. És professor, polític i enginyer tècnic industrial. llicenciat en Màrqueting, ha sigut professor de 
secundària, ha ostentat càrrecs en diverses universitats catalanes i ha desenvolupat la seva activitat pro-
fessional en l’àmbit de l’administració pública de catalunya. ha estat director general de centres públics 
al departament d’educació de la Generalitat de catalunya. durant la pandèmia de la covid-19 va ser el 
responsable del dispositiu per al retorn a les classes presencials a infantil, primària i secundària 
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d’adequació de cara al juny vinent i sobretot, 

a escala estructural, amb eficiència energètica 

amb energies sostenibles, plaques fotovoltai-

ques, proveint-nos d’elements de refrigeració 

que facin que el confort tèrmic sigui el millor 

possible.

Va començar el curs que implicava la con-
tractació de 3.500 mestres més i una hora 
lectiva menys per al professorat. Ho veuen 
com un bon acord des del Departament?
És el primer acord dels darrers vint anys per una-

nimitat amb tots els representants dels treballa-

dors presents a la mesa sindical. Arribem a un 

acord amb tots. A partir d’aquest gener tenim 

més mestres i professorat que mai en el sistema 

educatiu. I no és el curs en què hi hagi més alum-

nat. Tenim la ràtio nombre d’alumnes - mestre 

més baixa de la història. N’estem molt contents, 

d’aquest acord, perquè tornem a les condicions 

que hi havia fa uns anys. Una hora menys lectiva, 

però una hora més de coordinadació i de treball 

dins el claustre. Hem d’encetar una nova etapa 

educativa després de la pandèmia. L’alumnat re-

quereix una educació més competencial.

Els mestres diuen que perden temps en te-
mes burocràtics.
No té a veure amb una hora menys lectiva. L’àm-

bit burocràtic no és senzill. S’han fet passos per 

reduir-lo. Sortim d’una pandèmia i recordem que 

fa just un any vam fer 20.000 substitucions de 

professorat degut a la covid. Érem en una du-

ríssima sisena onada i per mantenir oberts els 

centres educatius vam fer nomenaments diaris 

per a les substitucions. Venim d’un cansament de 

fer tasques que no eren pròpies de mestres, però 

volíem les escoles obertes. Hem hagut d’aplicar 

sistemes sanitaris quan el que volem és aplicar 

sistemes educatius. Comencem després de tres 

cursos convulsos prenent decisions des de l’àmbit 

educatiu i no sanitari.

Vostè obre la porta a equiparar l’escola pú-
blica amb la concertada.
El sistema educatiu té molts reptes. A alguns els 

donem resposta. Els reptes i les respostes són es-

tructurals, i que arribin per quedar-se. Algunes 

novetats d’aquest curs han estat que fem re-

ducció de ràtios, gratuïtat de l’infantil 2, decret 

d’admissió i distribució equilibrada de l’alumnat 

per temes de segregació, nous currículums, avan-

çament de curs, un nou sistema de Formació Pro-

fessional. Transformacions que venen per que-

dar-se. Veurem quines són les millors decisions 

per avançar en aquesta transformació educativa. 

I la sisena hora? A la concertada es paga 
aquesta hora.
En la mesura que puguem, volem avançar cap a 

escoles lliures de segregació i regles similars en-

tre públiques i concertades, també en les quo-

tes. Hem de millorar. Tenim escoles segregades i  

hi hem de destinar els màxims recursos possi-

bles. Hem de canviar la mirada i passa per, abans 

d’incorporar-hi aquest alumnat, identificar-lo i 

saber-ne la vulnerabilitat. Ho hem de fer a la pú-

blica i a la concertada. Hem passat del 7 per cent 

de detecció al 17 per cent. 

Uns alumnes que, si es detecta que són vul-
nerables o amb risc d’exclusió social, arriben 
amb una motxilla econòmica a la concerta-
da, però només a infantil 3 i a primer d’ESO. 
I a la resta?
Per tal de fer possible aquesta redistribució, 

aquest alumnat ha d’arribar a la pública amb 384 

euros i a la concertada amb 988 euros. Garan-

tim que aquest alumnat estigui atès a la pública 

i a la concertada amb tot el que complementa 

l’educació de l’infant. Sortides, colònies, mate-

rial, activitat extraescolar, menjador escolar va a 

part… Iniciem un camí perquè tot l’alumnat ar-

ribi amb aquest acompanyament econòmic. És 

un inici i avancem cap a escoles lliures de segre-

gació. Calia prendre una primera decisió ràpida i 

així avancem.

Què passarà en els altres cursos?
Reben suport a l’escola concertada a partir del 

tercer alumne per grup, com fins ara.

Vostè diu que l’escola serà inclusiva o no 
serà. Però els mestres es queixen de no tenir 
prou recursos a l’aula per atendre tots els 
infants amb necessitats especials.
Tenim escola inclusiva? No, no crec que tot 

l’alumnat que està en un centre educatiu vagi 

acompanyat de tots els recursos necessaris eco-

nòmics per estar al més ben atès possible. Ara, 

destinem més recursos a l’escola inclusiva? Més 

que mai i els augmentem. 500 milions d’euros 

a l’escola inclusiva aquest any, si ho comparem 

amb fa cinc anys. Més del doble. Sortim de la 

pandèmia en què hem hagut de mantenir es-

coles obertes i aquí és on han anat bona part 

dels recursos. Si mirem al futur, el principal rep-

te és donar resposta a l’escola inclusiva. Per a 

mi, passa per fer l’afirmació que tot infant i jove 

que és en una aula va acompanyat dels recur-

sos humans, econòmics i materials que calguin. 

Cal estructurar l’escola inclusiva per fer aquest 

acompanyament amb recursos com si fossin ne-

cessitats d’escolarització. Hem d’anar a un mo-

del d’escola amb acord de país.

Els nens amb necessitats especials tenen pro-
blemes d’atenció a les escoles concertades.
No hauria de ser així. Hauria de ser igual a la pú-

blica i a la privada. Atenem per igual l’alumnat 

amb necessitats educatives i vulnerabilitat als dos 

llocs. N’hauríem de veure casos concrets.

Es van aprovar al setembre els nous currí-
culums de primària, secundària i cicles for-
matius. Què en destacaria?
Són la llavor del canvi. La forma d’avançar cap a 

un ensenyament més competencial. Un 40 per 

cent de les escoles ja ho estan fent i els instituts 

han començat. Hem de ser capaços de fer un 

ensenyament adaptat a aprendre a fer les coses. 

Ho fem amb transitorietat. Són 120.000 mestres 

i 1 milió d’alumnes i cal ser capaços d’avançar 

fent coses diferents per millorar el sistema edu-

catiu.

Més de 197 milions d’euros dels Next Gene-
ration. A què es destinaran?

Incorporar el Pla de digitalització als nous cur-

rículums en aprenentatges de robòtica, panells 

interactius, aules sensorials per a tothom. Que 

arribi a tothom. Democratitzar que els ense-

nyaments d’aquest tipus arribin a totes les 

escoles del país. Pla d’igualtat d’oportunitats 

i inclusiu.

La gratuïtat d’infantil 2 ha comportat un in-
crement de matrícules?
924 escoles bressol municipal, 740 privades i 42 

del Departament d’Educació. Ho estem mirant. 

Per primera vegada l’escolarització és gratuïta en 

aquest curs. Ho volem garantir a l’escola pública 

en les places existents. Comencem a caminar. Ho 

hem de garantir en aquesta oferta universal. Ho 

volem consolidar. El proper curs continuarem i 

durant aquesta legislatura volem aprovar la gra-

tuïtat a infantil 0 i 1.

Hi ha escoles que fa anys que fan classes en 
barracons. Els preocupa?
Des del Departament volem anar anul·lant-ho 

i tenim un pla per als propers set anys. Però 

els darrers cursos, en necessitar com més espai 

millor, no els hem tret durant la pandèmia per 

esponjar espais. La reducció de ràtios fa que hi 

hagi menys alumnes i més espais. I augmentem 

de manera important l’oferta de Formació Pro-

fessional. El creixement és superior en els dar-

rers dos anys que en els deu darrers en FP. ●
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S
ovint, l’economia és un àmbit que només 

interessa un grup reduït de gent, persones 

que treballen en aquest camp. Però, en 

moments com el que estem vivint actual-

ment, l’economia s’ha convertit en una de les pre-

ocupacions més grans per a la majoria de la gent. I 

és que els preus pugen de manera desorbitada i les 

previsions per al futur no deixen gaire marge per 

a l’optimisme. La situació econòmica global, deri-

vada en gran part de la guerra d’Ucraïna, més la 

crisi energètica i el creixement de la inflació, estan 

afectant greument les butxaques de la població en 

general i, en major mesura, les famílies vulnerables. 

I a més, les previsions dels economistes per al pro-

per any no són gaire optimistes. 

Amb tot, tècnicament encara no podem parlar de 

crisi econòmica, ja que, tal com afirma el director 

d’Estudis d’Empresa de la UManresa FUB, el Marc 

Bernadich, cal encadenar tres trimestres seguits de 

pèrdua del PIB per considerar que estem en crisi i 

això no ha passat. Això sí, Catalunya va tancar el mes 

de novembre amb un 6,8 % d’inflació. Una dada 

molt preocupant, perquè, amb la inflació dispara-

da, el poder adquisitiu de les persones es veu molt 

perjudicat, ja que fa que l’economia es refredi i es 

creï menys PIB. Ara bé, segons Bernadich, aquesta 

és una situació que es pot revertir. Hores d’ara les 

autoritats estan intentant frenar aquesta inflació a 

còpia de política monetària, apujant els tipus d’inte-

rès. Una mesura que, per a Bernadich, és perillosa, 

Per Tania Rodríguez
Foto: Arxiu

La inflació aboca 
a un inici d’any 
d’incertesa 
econòmica

hi ha feina, però la pujada 
incessant de preus afecta greument 
les butxaques dels consumidors
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perquè afecta tant empresaris com consumidors. 

Però és que l’alternativa no és gaire millor, ja que 

s’havia proposat apujar l’IVA al 25 %, cosa que tam-

bé minaria la capacitat adquisitiva dels consumidors. 

Amb tot, Bernadich assegura que ens trobem en 

una zona pantanosa, en la qual cal intervenir a curt 

termini per revertir la pujada de preus i, sobretot, 

amb molt de compte, perquè, si se sobrecarreguen 

les empreses de costos, es veuran obligades a tancar 

i això sí que suposaria destrucció del PIB. 

“No estem en recessió, però, 
compte, perquè hi ha un malalt 

que comença a estossegar”, 
adverteix Marc Bernadich  

Pel que fa a les empreses, des de la Cambra de Comerç 

de Manresa i l’Associació d’Empresaris de Polígons In-

dustrials, no tenen una sensació de crisi econòmica, 

però sí d’alentiment de l’economia. I és que la presi-

denta de la Cambra de Comerç de Manresa, Sílvia 

Gratacós, explica que les empreses continuen treba-

llant, per la qual cosa no hi ha una aturada de la pro-

ducció. Una situació molt diferent de la crisi del 2008.

La gerent dels polígons de Bufalvent, Pont Nou, Do-

lors i Trullols de Manresa, Montse Ambrós, compar-

teix l’opinió amb Gratacós, ja que afirma que avui no 

estan notant una forta destrucció de llocs de treball, 

però sí que noten prudència per part de les empreses, 

sobretot a l’hora de fer inversions, ja que s’han de fer 

a curt termini, perquè l’increment dels tipus d’interès 

és constant.

Una situació econòmica que va molt lligada a l’aug-

ment abusiu del preu de l’energia. De fet, un estudi 

de PIMEC constata que les empreses, avui, tot i tenir 

feina, són menys viables. Un 52 % de les empreses de 

Catalunya tenen problemes de viabilitat pel preu de 

l’energia i un 25 % són greus, cosa que posaria en risc 

480.000 llocs de treball.

“Ens trobem en una situació 
estranya; les empreses tenen 
feina, però, tot i això, són poc 

viables. La pujada generalitzada 
de preus, sumada a l’increment 
dels costos energètics, fan una 
tempesta perfecta”, assegura 

el president de PIMEC Catalunya 
Central, Esteve Pintó

Amb tot, cal que les empreses facin passes enda-

vant cap a un model de gestió cada vegada més 

sostenible, tant mediambientalment parlant com 

econòmicament. En aquest sentit, la Catalunya 

Central compta amb un exemple pioner: Manresa 

Il·lumina, la primera comunitat energètica empresa-

rial de tot l’Estat espanyol. Es tracta de 31 empreses 

del polígon Bufalvent de Manresa que han apostat 

per aquest projecte per tal de reduir la factura de 

la llum i, alhora, esdevenir un polígon 100 % net 

d’emissions. La nova cooperativa, construirà i ges-

tionarà instal·lacions fotovoltaiques i donarà servei, 

a partir del primer trimestre del 2023, a la trentena 

d’empreses que en formen part. D’entrada, calculen 

que s’estalviaran un 20 % de la factura.

En la majoria dels casos, el cost 
de l’energia ha passat a ser la 

principal despesa econòmica de 
les empreses, fins i tot per davant 

del cost dels treballadors

Des de la Unió de Botiguers de Manresa (UBIC), el 

vicepresident, Antoni Daura, a més, assegura que 

els comerços tenen una dificultat afegida i contra la 

qual ja fa uns anys que batallen: el comerç en línia i 

la irrupció exagerada de grans corporacions interna-

cionals que han tingut un finançament més fàcil que 

els comerços físics.

Pel que fa a l’ocupació, al mercat de treball es cons-

tata un comportament més resilient. Ara bé, tot i 

que la gent té feina, els salaris no estan en conso-

nància amb els preus del mercat, cosa que fa que 

els treballadors i treballadores hagin perdut molt 

poder adquisitiu. Una situació que denuncien des 

d’UGT Bages-Berguedà. La secretària general del 

sindicat assegura que, tot i que tècnicament no es 

pugui parlar de crisi, la percepció de les famílies és 

molt diferent, ja que l’increment abusiu de preus fa 

que moltes famílies no puguin afrontar les despe-

ses del dia a dia. I és que els preus pugen, però els 

salaris, no. Tot plegat fa que 1 de cada 3 treballa-

dors sigui pobre o estigui en risc d’exclusió social.

“Calen uns salaris més dignes. 
Falta voluntat política per trobar 
solucions als problemes. I no és 

just que sempre siguin els 
treballadors els que paguin les 

crisis”, denuncia Gòmez

Amb tota aquesta situació, els sindicats europeus 

avisen que la desigualtat està empitjorant a la Unió 

Europea i que el preu de la inacció tindrà conseqüèn-

cies catastròfiques. 

D’altra banda, els diferents agents empresarials coin-

cideixen a lamentar la manca de personal en tots els 

sectors, tant operaris, com personal qualificat: fresa-

dors, fabricants de matrius, hostaleria, botiguers. De 

fet, el vicepresident de la UBIC, Antoni Daura, asse-

gura que els comerços manresans tenen dificultats 

per trobar treballadors. 

Davant de tota aquesta situació, els experts aconse-

llen fer un consum conscient i responsable, consumir 

productes i serveis de proximitat, fer una bona pla-

nificació de les compres i, en cas que sigui possible, 

tenir un coixí de seguretat per estar preparat per 

afrontar qualsevol imprevist. ●
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ivan Margalef és el xef del restaurant l’ó de Món sant Benet. Margalef té una dilatada trajectòria nacional i in-
ternacional en el camp de la gastronomia. format a l’escola Joviat de Manresa, on també ha exercit de professor, 
ha estat cap de cuina de restaurants com el soho Brindisa de londres, el caviar&Bull de Budapest, el restaurant 
aligué de Manresa o l’hotel Boutique les clarisses de vic. Margalef s’ha format també en nombrosos cursos de 
cuina especialitzada i workshops amb professionals de primer nivell com andoni luis adúriz (Mugaritz), albert 
adrià (el Bulli) i Joan roca (el celler de can roca). el restaurant gastronòmic l’ó, situat a Món sant Benet, va ob-
tenir l’any 2013 una estrella Michelin, un guardó que conserva 

Ivan 
Margalef

Per Eli Pagan
Fotos: Ivan Margalef

“Tot el que fem 
a L’Ó està inspirat 
en el monestir, 
en els horts de 
Sant Benet i en la 
cuina del territori”

Vostè és de Sabadell, però fa molts anys que 
està vinculat a la comarca del Bages.
Sí. Fa molts anys que estic per aquí. Vaig venir a estu-

diar a Manresa. Vaig començar a treballar també aquí. 

Vaig marxar. Ara he tornat. I estic a Món Sant Benet.

Com és que va decidir dedicar-se al món de la 
gastronomia?
Jo vaig arribar a primer de BUP i em vaig adonar 

que allò no estava fet per a mi. A mi no m’aportava 

res estar assegut en un pupitre i mirant una pissar-

ra. I vaig dir als meus pares que no volia estudiar, 

ni fer cap carrera. Bàsicament m’avorria. Llavors és 

quan vaig dir a la meva mare que volia anar a fer 

cuina. Els meus pares es van pensar que m’havia 

tornat boig.

I no hi havia tradició o referents cuiners a la 
família?
Sí. El meu avi era pastisser. I la meva àvia era molt bona 

cuinera. Però aquest fet no va tenir res a veure amb la 

meva decisió.

I què va passar amb els pares?
Doncs que fins i tot em van portar al psicòleg. Recordo 

perfectament que a la consulta em van fer la pregunta 

de per què volia ser cuiner. Jo li vaig respondre: els met-

ges curen la gent i algú els ha de donar de menjar. I és 

que jo, realment, sabia el que volia fer. 

I què va fer?
Vaig venir aquí a Manresa a estudiar a la Joviat. I em va 

enganxar moltíssim. I des de llavors fins ara. 
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El record del seu pas per l’escola és bo?
Sí. Molt bo. Un record d’adolescència espectacular. Els 

millors anys de l’adolescència. Amb companys, amb 

amics. 

I ja fent el que li agradava.
És clar. Fixa’t que de dilluns a divendres estudiava a la 

Joviat. Però el cap de setmana marxava a treballar fora. 

A casa, a partir del segon curs, no em van veure el pèl. 

Aleshores treballava al Restaurant Boix de Martinet 

(Cerdanya) cada cap de setmana. Van ser uns anys de 

molt aprenentatge, entre els estudis i treballar.

Quants anys va estudiar?
Van ser cinc anys a la Joviat. L’estiu del primer curs ja 

vaig anar al delta de l’Ebre a treballar. Hi feia de cam-

brer i cuiner a la vegada. I a partir del segon any ja vaig 

començar a buscar feina per als caps de setmana. 

En els estudis d’Hoteleria, vostè, també va fer 
sala? 
Sí. A la meva època es feia cuina, sala i també pastis-

seria. Jo en principi anava per a sala. Aquests van ser 

els meus inicis professionals. En aquella època jo tenia 

divuit anys, però el client em va cansar molt. I llavors 

vaig decidir canviar i anar cap a la cuina. 

Som gaire pesats, els clients?
En aquella època eren molt pesats. Per sort ara ha 

canviat molt. Però la gent hauria de tenir en comp-

te que ni els cuiners ni la gent de sala som criats, ni 

tampoc metges. Nosaltres sabem els problemes que 

hi ha, per exemple, de celiaquies, d’intoleràncies 

diverses, però és clar no ho sabem tot. Et poso un 

exemple, l’altre dia em va venir un client dient que era 

al·lèrgic al sorbitol. 

Què és el sorbitol?
Doncs vaig haver d’anar ràpidament a Google per bus-

car què era el sorbitol. Sí, saps que el sorbitol són els 

sucres que porten els aliments. I hi ha aliments que en 

porten i d’altres no. Nosaltres fem un menú degustació 

de deu plats amb molta verdura. Doncs vam haver de 

buscar quines en tenien i quines no. I tot això al mig 

d’un servei, avisats el mateix dia. La nostra feina no 

és fer menús a mida. Si tens aquest problema avisa’ns 

abans i nosaltres adeqüem el menú a les teves neces-

sitats. I mira com són les coses: ara, si hagués de triar, 

escolliria sala. 

I això?
Doncs perquè veus que manquen bons professionals a 

sala. Hi ha poca gent bona a sala. Ara, la poca que hi 

ha és molt i molt bona. I és una feina que es paga molt 

bé. Un fet, per exemple, els maîtres que hi ha a ciutats 

com Londres o Dubai parlen molts idiomes. I això es 

valora molt. 

Tornem a la seva trajectòria. Després de la 
Joviat on va anar?
Mentre estudio vaig voltant, Tarragona, Lleida... Quan 

acabo, busco un lloc per agafar bases de cuina. I em 

quedo a Manresa, al Restaurant Catalonia. Jo el que 

volia era aprendre a cuinar menús. A saber moure’m 

per la cuina. I aquí n’aprenc. I llavors salto al Restaurant 

Aligué de Manresa. I hi veig ja una cuina de molt ni-

vell. Vaig arribar a ser-ne cap de cuina, i m’hi vaig estar 

quatre anys. 

Va fer també de professor?
Sí. Jo, que havia estat un mal estudiant, vaig acabar 

fent de professor. Vaig tornar a la Joviat, però aquest 

cop a ensenyar i m’hi vaig estar deu anys. Molt bé, 

també. Tinc la fama de ser el “dolent” perquè els feia 

fregar molt. Els vaig ensenyar el que jo havia viscut. 

La cuina és molt maca però són moltes hores.
Sí. Moltes hores i també molt sacrifici. Nosaltres no 

descansem mai. El nostre cap no descansa mai. Quan 

fa una setmana que treballem amb el menú d’estiu, 

ja comencem a pensar en el menú de tardor. No em 

queixo. El món de la cuina és molt “xulo”. 

Darrere els plats hi ha moltes hores de  
preparació.
Sí. Hores i hores. Per exemple, nosaltres fem una can-

salada que està entre dotze i divuit hores al forn. I quan 

la treus és mel, però, és clar, busquem expressament 

aquesta textura. I et diré una altra cosa. Llavors ens  

diuen què és car. La gent no entén que tot puja, que 

tot s’encareix. Però sembla que els restaurants no po-

den pujar de preu. Puja el preu de la llum, puja el preu 

del gas, doncs nosaltres també hem d’apujar els preus 

dels menús. 

Després de fer de professor va decidir anar a 
treballar per Europa. Per què?
Vaig estar deu anys com a professor a la Joviat. I ne-

cessitava un canvi. Vaig acabar una mica cansat, no 

tant dels alumnes, sinó dels pares. En aquells anys vaig 

notar que tots els meus alumnes parlaven anglès i jo 

no en sabia gaire. I amb quaranta anys vaig decidir 

marxar fora per l’idioma. De cuina ja en sabia. Primer 

vaig anar a Londres, i a poc a poc vaig començar a 

aprendre anglès. 

Però va anar a Budapest? Com és?
Doncs de la mà d’un exalumne. Es tractava d’un nou 

projecte d’obrir un restaurant a Budapest. Les coses no 

van sortir com volíem, però va ser una gran experiència. 

I va tornar...
Sí. Primer vaig anar a Barcelona. Vaig passar per dos o 

tres llocs. Me’n vaig anar a Igualada. I d’aquí me’n vaig 

anar a Vic. I després vaig rebre una trucada de Jordi 

Álvarez, que va ser el meu primer cap de cuina. Em va 

demanar si volia tornar al Bages, a Món San Benet. I ho 

vaig acceptar, i fins avui. 

Però no va començar a L’Ó? 
No. Primer vaig entrar a l’Hotel de Sant Benet, el 

mes de setembre. I al gener el cap de cuina de L’ó 

va decidir agafar un altre projecte, i em van dema-

nar a mi si volia portar les dues coses: el restaurant 

de L’ó i l’hotel. I jo, com que no tinc res al cap, 

vaig dir que sí. I quan veus que L’ó té una estrella  

Michelin fa molta por. Però dins L’ó hi ha un 

exalumne meu, Xavier Benito, i això em va tranquil-

litzar molt. Nosaltres dos tenim una gran connexió. 

I treballant amb una persona així res no pot fallar. I, 

realment, no falla res.

Però va arribar la pandèmia.
Sí. Hi vam entrar al gener. I al març vam tancar per la 

pandèmia. Tancàvem per quinze dies i es va allargar 

tres mesos. Però ens va anar molt bé. Vam decidir can-

viar menús, i buscar plats i menús que tinguessin una 

vinculació amb sant Benet. A L’Ó s’hi feia una cuina 

molt bona, però li faltava alguna cosa. I vam començar 

de zero. 

Llavors va decidir fer menús nous.
Sí. Nous menús i nova filosofia. Tu seus a menjar a L’Ó 

i, si has visitat el monestir, els plats que menjaràs te’l 

recordaran. La gent s’hi troba, per exemple, l’albergínia 

blanca que hi ha als Horts de Sant Benet. Tot el que es 

cuina i es fa al restaurant està inspirat en el monestir, 

en els horts i en la cuina del territori. 

És clar, L’Ó forma part del monestir. 
A Món Sant Benet es parla de l’edat mitjana i de l’èpo-

ca modernista. I a nosaltres aquests dos temes ens 

donen molt de joc. Per exemple, nosaltres hem donat 

la volta a l’almadroc, una salsa de formatge de l’edat 

mitjana. L’hem adaptat a un restaurant d’una estrella 

Michelin. 

Heu mantingut l’estrella Michelin. Satisfets?
Sí, molt. L’any 2019 ens la van tornar a donar i vam 

estar mig tancats. No havíem fet res. Aquesta no ens 

la vam creure. El 2020 vam tornar a arrancar. Però fins 

al 2022 no vam estar contents. Llavors aquella estrella 

ja sí que era nostra. 

És molta pressió?
Sí, molta, però en cap moment nosaltres estem 

pendents de l’estrella. Cuinem, ens ho passem bé i 

volem que el client gaudeixi. Si ens la treuen, és clar 

que ens sabrà molt greu. Evidentment, si la mante-

nim, molt millor. Però el més important és gaudir de 

la cuina i aprendre cada dia, i que els clients estiguin 

satisfets. ●
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‘‘L’any 1942 
es van fer 116 
obres teatrals 
a Manresa’’

E
l centenari de l’actriu i locutora manresa-

na Maria Matilde Almendros Carcasona 

ha inspirat dues alumnes de l’Institut Cal 

Gravat de Manresa, Martina Soler i Kai 

Hambach, a fer el seu treball de recerca de segon 

de batxillerat sobre la seva figura. El treball els 

ha valgut un 10 per la informació exhaustiva que 

han localitzat. Fa mesos que busquen notícies, 

retalls de premsa, visiten l’Arxiu Comarcal de la 

ciutat i, al final, han recollit els fruits d’una re-

cerca tan intensa. El treball ha comptat amb la 

tutoria del professor Cèsar Riola. 

Com diu el tutor “va ser fruit de la casualitat. Van 

proposar dos temes i, posteriorment, el profes-

sor Ovidi Cobacho del mateix institut va parlar 

amb Pilar Goñi, comissària del centenari i, van 

comentar que seria interessant treballar la vida 

professional de l’artista amb motiu del centenari 

tenint en compte la recerca històrica de proximi-

tat que es podia fer”. Preveient el possible inte-

rès, se’ls va proposar a la Martina i a la Kai. Van 

acceptar-ho, els va atraure el personatge femení i 

van començar a treballar. Com diu la Kai: “No la 

coneixíem, però a poc a poc hem anat veient qui 

era a través de la recerca”.

Van començar de zero i el que van aprendre que-

da reflectit en el treball. El professor comenta 

que “no s’havia treballat mai la figura d’Almen-

dros i ens sembla important des de l’institut po-

sar en relleu personatges tan destacats de casa 

nostra. Artistes que, a vegades, no es valoren, i 

que tenen molt per explicar. Jo la coneixia perquè 

faig d’actor, però mai amb tanta intensitat com 

ara, que hem fet el treball de recerca”.

“Vam començar per l’Arxiu Comarcal de Man-

resa”, diu la Martina, “i hem estat consultant 

diaris dels anys quaranta a Manresa. La font d’in-

formació més important va ser aquí. Una llista de 

les obres de teatre a Manresa i a Barcelona. La 

seva faceta radiofònica també la vam buscar a 

l’Arxiu i vam barrejar les dues parts”.

L’acotament de la recerca va ser complicat fer-

lo. En un principi, es volia fer més ampli, amb la 

seva història a Barcelona, però es va quedar en 

el fil de recerca a casa nostra. “És curiós veure”, 

diu Cèsar Riola, “que segons els diaris de l’època 

hi ha una seixantena d’obres inèdites on diu la 

paraula creació però no s’especifica si vol dir que 

les va escriure o que ella en feia una interpretació 

especial, la direcció... No ho sabem, tenim clar 

que ella en feia una reinterpretació artística, però 

s’obre una línia nova de recerca per saber si en 

va ser autora”. No han anat més enllà, però han 

obert una línia molt àmplia per si algú vol conti-

nuar treballant-hi.

“Vam fer una comparació amb les obres de teatre 

que es feien als anys quaranta i la temporada ac-

tual del Teatre Kursaal de Manresa d’enguany”, 

comenta la Kai, “en què s’han fet 16 obres en 

comparació amb l’any 1942, en què van fer 116 

obres als teatres de casa nostra”.

Una altra línia oberta és la seva figura feminista 

i activista reivindicativa. Les conclusions és que 

ella no era una figura que s’autodefinís com a 

feminista, però els seus actes parlen per si sols. 

El treball de recerca ha portat la Martina i la Kai 

ha fet un concurs de tik tok. “Ho vam fer per-

què, anant als actes del centenari”, diu la Kai, 

“vam constatar que la majoria del públic era 

gent gran i, a partir d’aquí, vam decidir que ha-

víem de donar a conèixer la figura d’Almendros 

a la gent de la nostra edat”. Van decidir fer el 

concurs per arribar als alumnes de l’Institut Cal 

Gravat i que tinguessin idea de qui era. Van fer 

un vídeo amb alumnes de segon d’ESO de l’Au-

Martina soler i kai hambach han fet un 
treball de recerca sobre la locutora de ràdio 
i actriu Maria Matilde almendros que 
els ha valgut un 10 de nota i on han 
redescobert aspectes del teatre manresà 
que fins ara no havien sortit a la llum

La Kai i la Martina amb el quadre de Maria Matilde Almendros al saló de sessions de Manresa
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la de Teatre intentant que fos en format proper 

perquè cridés l’atenció per Instagram. Es va pas-

sar a totes les classes i, a partir d’aquí, van crear 

un regal que eren dues entrades per al concert 

de Lildami al Teatre Kursaal de Manresa cedides 

per El Galliner. “Consistia a crear individualment 

o en parelles un tik tok relacionat amb ella. Va 

tenir molta participació”, diu la Martina.

Els va impactar la seva figura: “Ens emportem 

moltes coses i ens ha agradat descobrir-la, i tot 

el que hem estudiat ens ha encantat”, diu la Kai.

Tot i que no són gaire amants ni de la ràdio ni 

del teatre, els ha agradat la personalitat de l’ar-

tista manresana que va triomfar en àmbits molt 

masculinitzats, com són la ràdio i el teatre. Cèsar 

Riola comenta que “aporta en els temps actuals 

la igualtat home-dona. Àmbits dominats per ho-

mes i ella va poder sortir-se’n. Crear la seva prò-

pia companyia teatral, dirigir-la és important”. 

De l’any 1940 al 1945, com que a més no tenia 

fills, es va poder dedicar totalment a la ràdio i 

al teatre. “Aquest fet ens ha fet reflexionar. Ho 

hem vist amb treballs que hem portat amb l’Ovi-

di d’artistes d’aquesta època concreta. Les dones 

que han estat més prolífiques en l’àmbit artístic o 

són solteres o no han tingut fills”.

El 10 d’octubre d’aquest any, Maria Matilde Al-

mendros Carcasona va entrar a formar part de 

la Galeria de Manresanes i Manresans Il·lustres. 

La segona dona i la primera laica després de Sor 

Àngela Margarida Prat, la Mare Serafina. “Vam 

entrevistar la regidora de Cultura de l’Ajunta-

ment de Manresa, Anna Crespo, i la biògrafa 

d’Almendros, Conxita Parcerisas, i vam comen-

tar aquest tema”, comenta la Martina. “Ens van 

dir que no és que no hi hagués dones, ni molt 

menys, és que no rebien cap reconeixement, 

estaven invisibilitzades. Això ens ha interessat 

molt com a treball i, per això, l’hem destacat 

com a figura feminista”. I la Kai afegeix: “Crec 

que amb aquest centenari s’ha volgut marcar 

el seu pes importantíssim com a dona i la feina 

que va fer per a la societat obrint camí a dones 

que han vingut després”.

Cèsar Riola comenta, com a professor d’Història 

a batxillerat, que “hi ha algun referent femení a 

la República, però la història política l’han pro-

tagonitzat homes. El sufragi universal arriba el 

1933 i fins aquells moments és complicat. Cal 

destacar d’Almendros que hi havia actrius que 

feien teatre però ella dirigia, i això és vital”.

L’exposició de Maria Matilde Almendros del 

centenari, “Almendros, dues passions: ràdio i 

teatre”, es pot veure arreu de Catalunya. “Ens 

ha semblat molt completa, fàcil i propera, arriba 

a la gent i sense tenir-ne gaires coneixements 

la pots gaudir. Hi havia informacions que ens 

han ajudat a completar el treball”, diuen. “En 

el nostre treball ens cenyim més a Manresa i no 

a Barcelona; a l’exposició, Elvira Altés i Conxita 

Parcerisas ho han ampliat”.

La Kai i la Martina creuen que cal valorar les do-

nes per igual que els homes. El treball ha estat 

presentat a un tribunal de l’Institut Cal Gravat i 

ha estat molt ben valorat, sobretot pel detall his-

tòric que han trobat, obres inèdites i per l’aporta-

ció del buidatge que han fet sobre el món teatral 

dels anys quaranta a Manresa i que queda recollit 

en el treball. ● 

‘‘Trobar la igualtat 
home-dona era molt 

difícil als anys  
quaranta. Les dones 

prolífiques o eren  
solteres o no tenien 

fills. Ens va impactar. 
Almendros era

sorprenent’’

L´equip d´esports us desitja 
BON ANY NOU AMB UN BAXI CAMPIO!!´
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E
l passat 24 de novembre va venir a l’escola Pilar 

Goñi, directora del Grup Taelus, Canal Taronja 

i Ràdio Manresa, a fer-nos una xerrada sobre 

Maria Matilde Almendros i Carcasona de qui 

és comissària aquest any per celebrar el seu centenari. 

Enguany, per tal de commemorar-la i divulgar tota la 

seva tasca s’han organitzat diversos actes a Manresa 

en col·laboració amb l’Institut Català de les Dones del 

Departament d’Igualtat i Feminismes, l’Ajuntament de 

Manresa, l’Associació de Dones Periodistes de Catalu-

nya, Ràdio Manresa, el Col·legi de Periodistes de Cata-

lunya–Demarcació Catalunya Central i El Galliner. 

Alguns d’aquests actes han estat els següents: la lec-

tura de fragments de La Dida als Carlins, la placa com-

memorativa a la casa natal de la locutora, posar el seu 

retrat a la Galeria de Manresans i Manresanes Il·lustres, 

una exposició per mostrar la seva trajectòria personal i 

professional i la recreació al Teatre Kursaal de L’Hostal 

de la Glòria en un format de radioteatre, entre d’altres. 

Pilar Goñi ens va explicar que Maria Matilde Almendros 

va néixer el 10 d’octubre de 1922 a Manresa. Va estu-

diar Arts i Oficis i des de jove va fer teatre amateur en 

català, que en un futur la portaria a ser actriu, produc-

tora i directora. Va començar la seva carrera radiofò-

nica a Ràdio Manresa treballant com a actriu als setze 

anys i més endavant va ser pionera a l’hora d’introduir 

la llengua catalana al programa de Ràdio Club Manresa 

el 1945 en la radiació de sardanes. El 1953 es va unir a 

la companyia titular del Teatre Romea de Barcelona i va 

formar una companyia pròpia anomenada Companyia 

de Comèdies Maria Matilde Almendros, que sobretot 

va fer obres de teatre en català per tal de reivindicar la 

seva llengua natal. 

També va ser codirectora de la companyia Almen-

dros-Ferrer. Pilar Goñi ens va destacar l’ordre dels 

cognoms de la companyia, poc habituals en l’època, 

com a símbol també reivindicatiu del paper de la dona 

i de la seva importància. El 1954, es va incorporar a Rà-

dio Nacional d’Espanya (RNE) i és allà on llegia les cartes 

i atenia les peticions musicals dels oients de la ràdio a 

“De España para los españoles”. Va compaginar la seva 

feina com a locutora a RNE amb la professió d’actriu al 

teatre i cinema, on, a més, va ser actriu de doblatge. És 

així com va poder combinar totes les seves passions i 

dedicar-se amb cos i ànima a tot allò que la il·lusionava. 

Finalment, Maria Matilde Almendros va obtenir el Premi 

Ondas i la Creu de Sant Jordi per l’esforç, la dedicació i 

l’èxit obtingut. Va morir el 14 de setembre del 1995 a Bar-

celona, a causa d’una malaltia hepàtica. A través d’aques-

ta història i de les experiències vitals d’aquesta manresana 

il·lustre, Pilar Goñi ens va transmetre la passió per la feina 

ben feta, l’entusiasme de viure d’allò que t’agrada, la sort 

de gaudir fent allò que fas i, sobretot, la força de la cultura 

que perdura i perdurarà al llarg del temps. ●

Jana Catllà Vers
1r de Batxillerat FEDAC  
Manresa

La força de la cultura 
en femení
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A 
hores d’ara estic segura que qui no conegués 

—o no en sabés gaire cosa— la manresana Ma-

ria Matilde Almendros i Carcasona ha sortit fàcil-

ment d’aquest estat. El 2022 ha arribat el cente-

nari del seu naixement i ha estat considerada una commemo-

ració nacional per part de la Generalitat de Catalunya. Així, 

sumant voluntats, l’Institut Català de les Dones del Departa-

ment d’Igualtat i Feminismes de la Generalitat, l’Ajuntament 

de Manresa, l’Associació de Dones Periodistes de Catalunya, 

Ràdio Manresa, el Col·legi de Periodistes de Catalunya – De-

marcació Catalunya Central i El Galliner han impulsat els actes 

de reconeixement i divulgació de la trajectòria d’aquesta ac-

triu i comunicadora manresana, que han celebrat la seva vida, 

la seva obra, la seva personalitat, el seu llegat... Si n’han sortit, 

de coses! Si n’hi ha hagut, de gent que la va conèixer, que hi 

va treballar, que s’ha avingut a explicar-nos i posar en valor el 

que ella va ser i fins a quin punt el que va fer era extraordinari. 

En una època en què les dones érem pràcticament invisibles, 

Maria Matilde Almendros va tenir personalitat i veu prò- 

pies en el món de la ràdio, va ser copropietària d’una  

companyia de teatre, a més d’actriu, i va emprar aquests mit-

jans —la ràdio i el teatre— per difondre la cultura catalana ar-

reu. Aquests són els motius més oficials per parlar d’ella tants 

anys després i donar-li la màxima distinció que una ciutat pot 

donar a una filla seva, la de ciutadana il·lustre, proclamació 

que va tenir lloc el proppassat 10 d’octubre, dia exacte del 

centenari del seu naixement. 

Però pel camí hem descobert una dona decidida i treballa-

dora, sempre amable i disposada a crear un bon ambient de 

treball, riallera i de gran veu (absolutament tothom n’ha elo-

giat la dicció i vocalització). Precisament, “Una veu i dues pas-

sions” és el títol de l’exposició, comissariada per Elvira Altés i 

documentada per Conxita Parcerisas, que s’ha pogut veure a 

molts indrets, i que encara continua el seu circuit per diversos 

espais. Un títol molt ben trobat, perquè exemplifica aquest 

interès en tots dos camps.

Per celebrar i difondre, s’ha programat radioteatre, hem tin-

gut taules rodones sobre el paper de la dona en els mitjans 

de comunicació, hem recordat el seu pas per la televisió ca-

talana, s’ha recuperat la sardana Les quatre veus, s’ha fet una 

lectura de teatre als Carlins, hem posat una placa a la casa 

del carrer Vilanova que la va veure néixer... Precisament en 

aquest acte, l’alumnat del cicle superior d’Animació Sociocul-

tural i Turística de l’Institut Guillem Catà va dur a terme una 

preciosa acció utilitzant la idea de les cartes i les demandes 

musicals que li escrivien les persones radioients que vivien 

fora del país, però passant-les pel sedàs dels problemes ac-

tuals que viuen les persones joves a la nostra societat. I tam-

bé m’agradaria destacar el reeixit treball de recerca que han 

fet la Kai i la Martina, dues alumnes de l’Institut Cal Gravat, 

que, havent anat a les fonts primàries d’informació a l’Arxiu 

i amb converses amb persones historiadores, han arribat a 

moltes conclusions interessants, i fins i tot apunten noves vies 

d’investigació de la seva obra, vist que s’han descobert obres 

inèdites. La Kai i la Martina van crear un vídeo d’Instagram 

que van difondre entre la resta d’alumnat de Cal Gravat sobre 

la figura d’Almendros, actualitzant-ne el llenguatge i les for-

mes, i també van organitzar un concurs de TikTok convidant 

el jovent a participar-hi, que va ser tot un èxit. 

Vincular el coneixement i la memòria a la joventut és tan im-

portant... i és bo veure com també les persones joves s’han 

rendit davant la personalitat vibrant de la Maria Matilde i va-

loren les seves aportacions en una època difícil. Crec que és 

destacable que valorin el fet que, malgrat que ella mateixa no 

es considerés feminista, la seva manera de procedir la podria 

definir així. He de dir que s’ha tractat d’una celebració molt 

feminitzada: l’Institut Català de les Dones, l’Associació de 

Dones Periodistes, els comissariats que he esmentat abans... 

Voldria destacar el comissariat general, a càrrec de Pilar Goñi, 

que ha elevat la consideració d’aquesta tasca amb una entre-

ga personal plena de cor que ha estat vital per a l’èxit de la 

commemoració. 

Als jardins de Maria Matilde Almendros a Barcelona, la plaça 

dedicada a Manresa i la placa a l’edifici natal, s’afegeix la imat-

ge penjada al Saló de Sessions de l’Ajuntament de Manresa 

que l’artista Kasia Uminska va crear amb ocasió de la ciutada-

nia il·lustre. També els premis Lacetània portaran el seu nom 

cap al futur, a partir de l’edició 2023, i premiaran les millors 

iniciatives de teatre amateur de les comarques centrals. Pen-

so que podem estar orgullosos i orgulloses de la celebració 

d’aquest centenari que ha unit tantes persones.  ●

Anna Crespo Orriols
Regidora delegada 
de Cultura i Festes de 
l’Ajuntament de Manresa

Maria Matilde 
Almendros, abans i ara



Ha passat i passarà · FREQüència · Gener 2023

 18

El Kursaal s’omple per homenatjar el president d’AMPANS, 
Sebastià Catllà, en un concert vibrant d’Electrobacasis

Manresa és la primera ciutat catalana a rebre el segell de 
Ciutat pel Comerç Just d’entre 2.200 municipis de 30 països

El Kursaal es va omplir per home-

natjar el president d’AMPANS, Se-

bastià Catllà i Calvet, que va rebre 

el cavallet d’or, la principal insígnia 

de l’entitat, de mans de la conselle-

ra de la Presidència, Laura Vilagrà, 

en reconeixement a la tasca que ha 

fet al capdavant d’AMPANS. En un 

acte molt emotiu, presentat pels 

joves Marc Oriola i Noèlia Bernal, 

protagonistes del programa “Artis-

tes” emès aquesta tardor pel Canal 

33, el president d’AMPANS va rebre 

el reconeixement i afecte del públic 

pel seu compromís demostrat al llarg 

dels anys, no només amb AMPANS, 

sinó també amb el territori. La con-

sellera Vilagrà va destacar el caràcter 

emprenedor, innovador i humanista 

del president d’AMPANS, “un home 

amb segell bagenc i esperit de la 

terra, que sempre treballa incansa-

blement en benefici dels que més 

ho necessiten”. Precisament va ser la 

consellera l’encarregada de lliurar al 

president d’AMPANS el pin d’or en 

forma de cavallet, la primera imatge 

corporativa de l’entitat.

Minuts abans, va ser l’alcalde de 

Manresa, Marc Aloy, qui va pronun-

ciar unes paraules sobre la figura de 

Sebastià Catllà i Calvet, com una 

persona “sempre positiva, que no té 

mai un no per a ningú i a qui sempre 

li agradar remar conjuntament i en 

benefici de la ciutat i el territori”.

La glossa de la figura de Sebas-

tià Catllà la va fer el patró d’AM-

PANS, que també va ser president 

d’aquesta entitat, Jaume Espinal, 

que va recordar que l’actual presi-

dent, molt abans de començar a 

col·laborar amb l’entitat, va ser el 

primer empresari que va apostar 

per la inclusió laboral al territori, 

“una persona que ha cregut i ha 

treballat pels valors de la nostra 

entitat fomentant els enclavaments 

empresarials per a la integració de 

persones amb discapacitat”. I va 

afegir: “Us descriuré què en deia 

una amiga comuna, Montserrat 

Morera: és una persona fantàsti-

ca, de les que no n’hi ha, un home 

fet a si mateix, treballador, senzill, 

molt capaç, amb un cap molt ben 

estructurat, amb uns projectes 

d’allò més avançats, un home de 

pagès, sense pretensions”.

Abans d’iniciar el reconeixement, el 

director d’AMPANS, Toni Espinal, va 

ser l’encarregat d’explicar l’impacte 

de l’entitat en aquest darrer any, en 

el qual han atès i acompanyat més 

de 3.700 persones, amb un equip 

que ja supera el miler de treballa-

dors. “Anualment rebem més de 

200 sol·licituds de serveis per a per-

sones amb discapacitat intel·lectual 

que demanen els nostres serveis  

d’escola, centre ocupacional, resi-

dència o feina. Hi ha més d’un cen-

tenar de persones en llista d’espera 

per a serveis residencials i preveiem 

la necessitat de creació de 200 no-

ves places en els propers anys”.

Al final de l’acte de reconeixement, 

els joves presentadors van donar 

pas a l’espectacle d’Electrobacasis, 

el projecte electritzant de la Came-

rata Bacasis; només començar, ja es 

va veure la potència, qualitat i ener-

gia que desprendria. La formació 

de joves músics, amb les directrius 

d’un director d’orquestra excepcio-

nal, amb la veu d’una solista espec-

tacular i la potència d’un DJ que es 

va fer seu el Kursaal, va fer posar 

dempeus el públic, que no va parar 

de corejar i ballar, ni un segon, al 

ritme trepidant d’aquest impressio-

nant projecte. Una trentena de mú-

sics, el DJ Arzzett i la cantant Marta 

Aguilera van fer gaudir el públic i 

aixecar-se de la butaca per ballar, 

gaudir i cantar sense parar. ●

La consellera de Presidència, Laura Vilagrà, imposant el cavallet d’or a catllà

Bona part del col·lectiu manresà que ha rebut el guardó de comerç just

Manresa és la primera ciutat cata-

lana a rebre el segell de Ciutat pel 

Comerç Just, atorgat per una xarxa 

internacional de 2.200 municipis de 

30 països, el programa Fair Trade 

Towns.

El procés d’acreditació ha tingut en 

compte la vintena d’establiments 

de Manresa que ofereixen produc-

tes de comerç just, les activitats de 

sensibilització als centres educa-

tius i les compres o els contractes 

municipals relatius al comerç just, 

entre d’altres. La candidatura de 

Manresa ha estat impulsada per la 

Taula de Comerç Just. L’anunci coin-

cideix amb la campanya “Temps de 

canvi” a Manresa, per sensibilitzar 

sobre la pau i el consum conscient, 

en el marc del Dia Internacional 

dels Drets Humans, i que inclou 

diferents actes al carrer al llarg 

d’aquesta setmana per fomentar el 

comerç just i el consum conscient. 

Per a l’Ajuntament de Manresa, la 

concessió d’aquest reconeixement 

és un pas més cap als Objectius de 

Desenvolupament Sostenible. ●
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Al desembre es va celebrar l’acte 

de lliurament del 43è Premi Gui-

llem Catà dels Enginyers Indus-

trials de la Catalunya Central, a 

la Sala Sert de l’edifici El Sucre, 

a Vic. L’empresa guardonada en 

aquesta ocasió va ser Tesem de 

Torelló, concretament l’equip tèc-

nic, pel desenvolupament d’un 

procés multitecnològic en el dis-

seny i fabricació de productes 

personalitzats i d’alta qualitat, 

principalment per al sector de la 

perfumeria i la cosmètica. 

El president de la Demarcació de 

la Catalunya Central, Salvador 

Arqué, va donar la benvinguda 

als assistents i, seguidament, el 

secretari del jurat, Joan Castella, 

va fer la lectura del veredicte. 

L’equip tècnic de l’empresa Te-

sem va ser l’encarregat de reco-

llir el premi, que va entregar el 

president de la Demarcació de 

la Catalunya Central, Salvador 

Arqué.

A l’acte, que va acollir unes cent 

persones, van assistir la dele-

gada del Govern a la Catalunya 

Central, Montse Barniol; l’alcal-

de de Torelló, Marçal Ortuño; 

el degà del Col·legi d’Enginyers 

Industrials de Catalunya, Narcís 

Armengol; presidents de les De-

marcacions i de la Delegació dels 

Enginyers Industrials de Catalu-

nya, i representants de la Cam-

bra de Comerç d’Osona i de La 

Mútua dels Enginyers i d’altres 

col·legis professionals. ●

L’empresa Tesem de Torelló rep el Premi Guillem Catà que 
atorguen els enginyers industrials a la Catalunya Central

Directiva i personal de l’empresa Tesem amb el president del col·legi d’enginyers Industrials de la catalunya central, salvador Arqué

Campanya perquè els forans 
empadronats puguin votar
L’Ajuntament de Manresa ha iniciat 

una campanya informativa per facilitar 

que les persones estrangeres empa-

dronades a la ciutat puguin exercir el 

seu dret a vot a les properes eleccions 

municipals, que se celebraran el 28 de 

maig del 2023.

Hi podran votar les persones de països 

de la Unió Europea i de països amb 

qui l’Estat espanyol té signats acords 

de reciprocitat: Bolívia, Cap Verd, Xile, 

Colòmbia, Corea, l’Equador, Islàndia, 

Noruega, Nova Zelanda, Paraguai, el 

Perú, el Regne Unit i Trinitat i Tobago. 

Per poder votar, cal que s’inscriguin 

al Cens d’Estrangers Residents a Es-

panya abans del 15 de gener. Un ter-

mini que s’allarga fins al 30 de gener 

en el cas de les persones de la Unió 

Europea. Segons el consistori manre-

sà, amb la campanya es vol reforçar la 

informació perquè tot aquell que ho 

vulgui pugui exercir el seu dret a vot, 

i subratllen la importància del que re-

presenta poder-ho fer.

Des de I’Ajuntament de Manresa 

s’enviaran cartes a les entitats de 

Nova Ciutadania de la ciutat, per 

tal que reprodueixin la informació 

als ciutadans dels països amb dret a 

vot, per complementar les comunica-

cions que ja es fan des de l’Oficina 

del Cens.

A Manresa, hi ha 1.879 ciutadans 

de la Unió Europea empadronats 

i 1.357 ciutadans de països amb 

acords de reciprocitat. Sumen 3.236 

persones, que representen el 21,3 % 

del total d’estrangers empadronats 

a Manresa. ●



Ha passat i passarà · FREQüència · Gener 2023

 20

La fàbrica Bertrand i Serra de 
Sant Fruitós serà zona verda

El solar que va deixar buit l’ender-

roc de la fàbrica Bertrand i Serra de 

Sant Fruitós de Bages l’any 2015 es 

convertirà en una zona verda que 

vol ser un nou punt de trobada per 

als veïns del municipi. En aquest 

espai, l’Ajuntament hi ha projectat 

una gran plaça verda on hi haurà 

gran presència d’arbres i arbustos 

per tal de convertir-lo en el pulmó 

verd del centre del municipi.

L’espai comptarà amb diferents re-

correguts interns pel passeig, on 

també s’ubicarà mobiliari per al 

descans i una font d’ús públic. La 

urbanització d’aquest espai crearà 

un nou recorregut que connecta-

rà amb el carrer Jacint Verdaguer, 

a través de l’espai lliure del costat 

del futur CAP. La vegetació i la 

jardineria seran molt presents en 

aquest espai, ja que faran de barre-

ra natural entre les diferents zones 

i alhora crearan espais d’ombra.

Paral·lelament, el projecte també 

preveu mantenir els vestigis que 

queden de l’emblemàtica fàbrica 

tèxtil, com són la porta d’accés i un 

petit edifici. 

Per tal de facilitar als veïns de la 

zona l’aparcament en aquest punt 

del municipi, s’habilitarà un nou 

aparcament municipal al carrer 

Jaume Balmes, proper a la zona, 

que es preveu que entrarà en fun-

cionament abans que s’iniciïn els 

treballs del nou parc. Els veïns del 

municipi han pogut conèixer de 

primera mà aquest projecte en una 

reunió informativa on l’alcaldessa 

del municipi, Àdria Mazcuñan, i el 

regidor d’urbanisme, David Uró, 

els han explicat els detalls de la 

iniciativa. ●

La subhasta de l’Associació 
contra el Càncer a Manresa 
recapta 5.000 euros
A primers de desembre, es va cele-

brar la subhasta que cada any orga-

nitza l’Associació contra el Càncer a 

Manresa. Enguany, se’n va celebrar 

la 45a edició.

D’aquesta manera, els diners recap-

tats volen servir per donar un impuls 

a assaigs clínics relacionats amb 

la metàstasi i per saber més coses 

d’aquesta malaltia, que cada vega-

da afecta més persones. En aquesta 

edició es van exposar fins a 58 obres 

i algunes van triomfar en una sub-

hasta que va comptar amb un nou 

subhastador. Fins a l’última edició 

ho havia fet l’advocat manresà Josep 

Vives, però aquest any s’ha estrenat 

el professor i músic Ovidi Cobacho.

Des de l’Associació preveuen haver 

recaptat uns 5.000 euros, que se su-

men a la col·lecta de diners que van 

fer durant la Fira de l’Ascensió. ●

 
Us esperem cada tarda al vostre
magazín

De dilluns a divendres, a les 16.30h

amb Vanessa Raja i Pere Puig
FET A MIDA

Acte de desgreuge i de 
memòria històrica a Gregori 
Font, militant independentista
Un acte de desgreuge i de memò-

ria històrica vers els primers que van 

obrir passos fronterers clandestins a 

la Catalunya ocupada pels feixistes 

es va portar a terme a la sala d’actes 

de l’ANC a Manresa.

S’hi van relatar històries de perso-

nes que es van continuar jugant la 

vida quan es va perdre la Guerra, 

persones que no han rebut reconei-

xements institucionals i dels quals hi 

ha treballs històrics esparsos que en-

cara deixen molts forats per omplir. 

Una d’aquelles persones va ser Gre-

gori Font i Cativiela, el primer mili-

tant independentista que va obrir un 

pas fronterer a la frontera provinent 

de l’Estat francès l’any 1939.

Hi era present el seu fill, Aleix Font, 

de la mà del president de la Fun-

dació Reeixida, Oriol Falguera, que 

impulsa la recuperació de la me-

mòria històrica del conjunt de rutes 

clandestines amb el projecte Rutes 

de la llibertat. Joquim Aloy, de l’en-

titat Memòria.cat, es va encarregar 

d’emmarcar el rerefons bagenc de 

les rutes. ●

Projecció de la urbanització de l’espai de l’antiga fàbrica Bertrand i serra
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Atenció privada o concertada  
amb mútues, associacions, 
institucions i entitats.

Av. Universitària, 8-10 
08242 Manresa 
clinicauniversitaria@umanresa.cat

www.clinicauniversitaria.cat

Demaneu 
cita prèvia al 
93 875 73 10

Clínica Universitària
Especialistes que treballen en equip
per a la teva salut

Fisioteràpia Podologia Logopèdia

La Fundació del Convent de 
Santa Clara atén més de 9.000 
famílies durant el 2022

La revista ‘El Pou de la 
Gallina’ homenatja les dones 
manresanes i periodistes

6,6 milions d’euros per millorar 
l’energia a 24 centres educatius

Pilar Goñi i Laura serrat dialoguen amb Jordi estrada a el casino

La Fundació del Convent de Santa 

Clara de Manresa ha atès un total 

de 24.304 persones, corresponents 

a 9.176 famílies el 2022 a través 

dels seus programes d’acompanya-

ment en quilòmetre zero, amb una 

mitjana de 834 al mes.

La Fundació, que lidera Sor Lucia 

Caram, ha destacat l’increment 

exponencial de la pobresa a Ca-

talunya i a tot l’Estat. Gestiona 

55 pisos d’acollida, que acullen 

220 persones, i un alberg per a 

persones sense llar, amb 19 per-

sones més. També ha implantat 

el programa Invulnerables contra 

la pobresa infantil a onze territo-

ris de Catalunya, que atenen un  

total de 500 famílies, i ha creat la 

Casa de la Infància a Manresa, que 

dona servei a 150 famílies amb in-

fants. Això, a més de serveis com la 

revisió de la vista i les ulleres per a 

600 nens a l’any, la gestió d’horts 

de proximitat i comunitaris, que 

són atesos per 16 famílies, progra-

mes d’alfabetització, alfabetització 

digital i integració social, classes de 

castellà o un programa de forma-

ció acadèmica per a joves professi-

onals immigrants.

Enguany, però, l’activitat de la Fun-

dació del Convent de Santa Clara 

de Manresa ha estat molt marcada 

pel conflicte bèl·lic a Ucraïna. La 

Fundació ha lliurat a entitats col-

laboradores en destí 75 vehicles, 

principalment ambulàncies, i prope-

rament faran arribar-hi cinc vehicles 

més, entre els quals un vehicle de 

bombers.

A més, s’hi han traslladat 100 

equips de reanimació, dos tràilers 

de medicaments i més de 200 telè-

fons mòbils i equips informàtics per 

als centres de salut ucraïnesos. ●

La Sala d’Actes del Centre Cultu-

ral el Casino va acollir al desembre 

una taula rodona, dins del cicle 

Temes del Pou, titulada “Les do-

nes als mitjans de comunicació”. 

Moderada per Jordi Estrada, la 

taula rodona va comptar amb la 

intervenció de les periodistes Pilar 

Goñi, directora del Grup Taelus, 

Freqüència, Ràdio Manresa i Canal 

Taronja, i Laura Serrat, de Regió7 i 

El Pou de la Gallina.

Ambdues van destacar que, tot i 

que encara no és possible parlar 

d’una normalitat plena pel que 

fa a la presència femenina en els 

mitjans de comunicació en igualtat 

d’oportunitats i càrrecs de decisió, 

tot sembla indicar que hi som més 

a prop, després d’haver recorregut 

un camí que no ha estat fàcil.

També es va fer un homenatge a 

la locutora Maria Matilde Almen-

dros Carcasona de qui se celebra 

el centenari del naixement. Se’n 

va destacar l’esperit emprenedor i 

com va preparar el camí per a les 

periodistes del futur.

Durant l’acte també es va presen-

tar la revista El Pou de la Gallina 

de desembre, que dedica el tema 

central a la presència femenina en 

els mitjans de comunicació. D’altra 

banda, el personatge entrevistat a 

fons és el dramaturg i cineasta Es-

teve Soler. ●

El Departament d’Educació destina-

rà vora 6,6 milions d’euros per millo-

rar l’eficiència energètica i el confort 

tèrmic de fins a 24 centres educatius 

de la Catalunya Central.

Al Bages els centres beneficiats són 

un total de nou. Centres com ara 

l’Institut Castellet de Sant Vicenç 

de Castellet, l’Institut Pius Font i 

Quer de Manresa, l’Escola Cata-

lunya de Navarcles, l’Institut Sant 

Ramon de Cardona o l’Escola els 

Pins de Sallent.

Les actuacions que es faran tenen 

l’objectiu de fer edificis escolars més 

sostenibles, més confortables i més 

saludables per a l’alumnat i per al 

professorat.

Els edificis educatius s’aïllaran bé i 

se’n canviaran les finestres, les por-

tes i el sostre. Al mateix temps se 

substituiran les calefaccions.

Serà així com els edificis propietat 

del Departament d’Educació es con-

vertiran en infraestructures amb la 

màxima eficiència energètica. ●
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L’heura, l’agraïda planta enfiladissa
l’heura, Hedera helix, és originària dels boscos humits de l’oest, 
el centre i el sud d’europa, del nord d’àfrica i d’àsia del sud. 
es considera que és supervivent de la flora europea de l’era 
terciària, una bella planta de jardí que ha donat lloc a diversos cultius 
i diverses varietats, una planta de creixement ràpid i llarga vida.

L
’heura és una liana de fulla persistent i 

lluent que s’arrapa fortament als troncs, 

roques o murs sobre on creix. Les branques 

fèrtils no apareixen fins que l’heura no ha 

arribat a un desenvolupament important i sempre 

estan situades a les parts de la planta que reben 

més llum.

L’heura és una de les plantes de jardí més cone-

gudes i estimades a Catalunya. Les fulles, d’un 

atractiu color verd dens i fosc, són perennes i man-

tenen molts ambients urbans amb aire primaveral.

L’heura té dos tipus de branques: les que man-

tenen el creixement, l’escalada, de la planta, que 

no són fèrtils ni floríferes, i les branques fèrtils, en 

les quals es generen les flors i els fruits, que són 

“branques floríferes”. A les primeres, les fulles són 

lobulades i a les fèrtils, les fulles són no lobulades: 

la seva forma varia des de l’oval fins a la romboidal.

Els fruits de l’heura són baies esfèriques d’uns  

5 mm de diàmetre que es tornen negres quan són 

madures i provenen de flors de color groc verdós. 

Aquests fruits són verinosos. De fet, es considera 

que es tracta d’una planta “tòxica”. No obstant 

això, de les fulles, tractades al laboratori, se n’obté 

un producte (l’alfa-hederina) amb efectes antitus-

sígens.

A la tardor, podem veure l’aparició de nombroses 

floretes. Aquestes flors són molt petites, de color 

més aviat verd. Estan disposades en raïms.

Però com escalen? Doncs mitjançant unes arrels 

aèries que sorgeixen a les tiges i que s’adhereixen 

a les superfícies amb què entren en contacte. 

Algunes de les arrels “adherents”, d’alguna tija 

que, per algun motiu, s’ha separat del lloc de la 

seva adhesió.

L’heura no és una planta “paràsita” dels arbres: 

les arrels aèries no penetren en els teixits vius de 

l’arbre. En tot cas, hi competeixen per la llum, 

l’aigua i els nutrients del sòl.

Tot i així, el saber popular diu que les heures 

poden arribar a “ofegar” els arbres sobre els quals 

viuen, però, com que les arrels fixadores no pene-

tren dins els teixits vius de l’arbre, l’heura no és 

una planta paràsita, tan sols perjudica els arbres 

sobre els quals viu mitjançant la competència per 

la llum, l’aigua i els nutrients minerals.

Al Bages es pot trobar heura a qualsevol bosc 

ombrívol més o menys humit, però aquesta liana 

és especialment abundant en els sòls fèrtils de 

la vora de torrents on la vegetació potencial és 

l’omeda o la roureda.

COM S’HA DE CUIDAR?

És una planta que creix millor amb molta llum 

solar, encara que aguanti en llocs amb poca 

llum; de totes maneres, cal anar amb compte si 

aquesta és directa, ja que blanqueja les fulles. Si 

es cultiven a l’ombra, les fulles van perdent els 

tons clars, es tornen més fosques i amb un color 

verd uniforme.

Per a un creixement òptim, l’heura necessita que 

hi hagi una temperatura ideal entre els 12 ºC i 

els 20 ºC, i una mica superior per a les varietats 

variegades. Aquesta espècie vegetal no necessita 

gaire aigua, per la qual cosa es rega cada dos dies 

a l’estiu i a l’hivern una vegada a la setmana. És 

important que vigileu el drenatge perquè sigui 

eficaç si teniu una heura d’interior; per això es 

pot plantar en testos amb autoreg.

Hi ha plantes que sobreviuen en racons foscos. 

Doncs bé, l’heura cultivada a l’interior no neces-

sita ser a prop d’una finestra, però tampoc en una 

habitació fosca, ja que les fulles acabarien perdent 

el color. És important que tingui força humitat i 

que no hi hagi corrents d’aire. Tot i això, és una 

de les plantes d’interior que necessiten poca llum i 

que més aguanten el pas del temps.

QUANT TRIGA A CRÉIXER L’HEURA?

Si voleu podar l’heura cal anar amb compte, ja 

que necessita ser guiada per aconseguir superar 

els 40 cm cada any. Un bon cultiu inclou una poda 

intel·ligent. Per tant, heu de retallar-ne les puntes 

1 o 2 vegades cada dotze mesos, preferiblement 

a l’estiu o quan vulgueu triar millors testos per 

plantar l’heura.

D’aquesta manera, mantindreu la planta  

enfiladissa molt més compacta i densa i les tiges 

més fortes. Segons creixin les branques de l’heura, 

agafarà vigor, així que és recomanable trasplan-

tar-la a la primavera cada dos o tres anys. Durant 

els 3-4 mesos després de la plantació evitarem 

adobar-la. Un dels consells sobre l’heura i l’adob 

és que, a la primavera i a l’estiu, cal aplicar cada  

15 dies aproximadament l’adob líquid.

En principi, la planta creixerà més lentament, però 

serà més compacta. També és molt adequada 

per posar en pràctica la tècnica topiària; és a dir, 

aconseguir modelar arbustos, plantes i arbres amb 

guies que es claven al substrat. Aquestes plantes 

penjants i enfiladisses són molt adequades per 

posar-les en testos suspesos com, per exemple, 

l’heura d’exterior. ●
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Mercadona col·labora cada dia amb 
157 entitats socials i organitzacions 
benèfiques d’arreu de Catalunya

A 
A Catalunya, Mercadona col·labora 

diàriament amb 157 entitats socials 

i organitzacions benèfiques d’arreu 

del territori com ara els quatre bancs 

dels aliments de Barcelona, Tarragona, Girona 

i Lleida i les seves entitats col·laboradores, la 

Creu Roja a Catalunya, i el Banc de Productes 

no alimentaris La Nau, entre d’altres. Del total 

d’entitats, 103 corresponen a les comarques de 

Barcelona, 24 a Tarragona, 21 a Girona i 9 a les 

comarques lleidatanes. A més, cal afegir que ha 

anat ampliant progressivament el nombre de 

supermercats que fan donacions de productes 

no aptes per a la venda però sí per al consum i, 

des de fa més de dos anys, hi participen totes 

les botigues que la cadena té a Catalunya, en 

total 250. 

 

A Manresa, Mercadona centra aquesta col·la-

boració amb la Fundació del Convent de Santa 

Clara. Des del mes de gener fins al novembre 

de 2022 ha donat més de 50.000 quilos en 

producte i una furgoneta refrigerada. Des de 

Mercadona destaquen la tasca important que 

està duent a terme la Fundació, així com la 

resta d’entitats socials i organitzacions benè-

fiques d’arreu de Catalunya. Aquest tipus de 

col·laboracions representen per a la companyia 

la satisfacció de dur a terme els seus objectius 

de solidaritat i responsabilitat social per ajudar 

a pal·liar, en la mesura que sigui possible, les 

demandes de les persones més necessitades. 

 

En total, des de l’1 de gener i fins al mes de 

novembre, Mercadona ha lliurat, a Catalunya, 

3.946.000 quilos d’aliments, tant secs com 

frescos, i articles d’higiene personal que se 

sumen als més de 5,3 milions de quilos (con-

cretament, 5.396.000 quilos) donats durant 

el 2021, any en què va incrementar un 77 % 

les donacions com a conseqüència de la situa- 

ció derivada de la pandèmia. Dels més de  

3,6 milions de quilos donats en aquest any 2022, 

prop de 2,4 milions de quilos s’han repartit entre 

les entitats socials de les comarques de Barce-

lona, 689.000 quilos entre les tarragonines, i 

358.000 i 214.000 han anat a les comarques de 

Girona i de Lleida, respectivament. 

 

Entre altres campanyes, també ha participat en 

el Gran Recapte d’Aliments, que ha estat pre-

sent a totes les botigues de la cadena del 25 

de novembre al 6 de desembre. La companyia 

va posar a disposició mitjançant donacions 

monetàries, múltiples d’1 euro, que els clients 

van poder fer quan passaven per la caixa en el 

moment de la compra. Les quantitats donades 

es transformaran íntegrament en aliments que 

es lliuraran a cada un dels bancs d’aliments par-

ticipants, els quals decidiran exactament quin 

tipus d’aliment necessiten, així com la quantitat 

i el moment de l’entrega. La donació a la caixa 

permet ajustar les donacions a les necessitats 

reals dels beneficiaris finals de cada banc d’ali-

ments, de manera que són molt més eficients.

 

Un dels compromisos que Mercadona manté 

amb la societat és tornar part de tot el que en 

rep. Amb aquest objectiu, es desenvolupa el Pla 

de responsabilitat social de la companyia, que 

atén el component social i ètic a través de dife-

rents línies d’actuació sostenibles que reforcen 

l’aposta pel creixement compartit. Com a part 

d’aquest pla col·labora amb 410 menjadors 

socials, 60 bancs d’aliments i altres entitats 

socials i organitzacions benèfiques d’arreu d’Es-

panya i Portugal als quals dona aliments diàri-

ament. 

 

Juntament amb la donació d’aliments, la compa-

nyia col·labora amb 32 fundacions i centres ocu-

pacionals en la decoració de les seves botigues 

amb murals de trencadís, que elaboren més de 

mil persones amb discapacitat intel·lectual. Una 

altra línia estratègica del Pla de responsabilitat 

social és la sostenibilitat. Per a això, disposa 

d’un Sistema de gestió ambiental propi, que es 

basa en els principis de l’economia circular i està 

enfocat a l’optimització logística, l’eficiència 

energètica, la gestió de residus, la producció 

sostenible i la reducció del plàstic.

Així mateix, la companyia té implantades 

diverses estratègies per evitar el malbaratament 

d’aliments i col·labora amb altres iniciatives 

com el Gran Recapte o les Operacions Quilo, 

a les quals dona suport amb els seus recursos 

humans i logístics. Des de l’any 2011, és sòcia 

del Pacte Mundial de les Nacions Unides per la 

defensa dels valors fonamentals en matèria de 

drets humans, normes laborals, medi ambient i 

lluita contra la corrupció. ●

La donació a la caixa permet ajustar les aportacions a les necessitats reals dels beneficiaris finals
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El xató, un plat fàcil i tradicional

E
l xató o xatonada és un plat típic de la zona del Garraf i del Penedès, 

a la costa catalana. Es tracta d’una amanida on s’utilitzen productes 

de la zona i que s’amaneix amb la deliciosa salsa romesco. A nosal-

tres aquesta salsa ens agrada tant que, quan la preparem, sempre 

en fem més del compte per fer-la servir en altres receptes, com verdures a 

la planxa. L’origen d’aquesta recepta es remunta a les festes que s’organit-

zaven per la zona en arribar el vi nou i quan s’obrien per primera vegada les 

botes posant-los aixetes (acció que en català s’anomena alixetonar, el nom 

d’aquest plat). I és que ja sabeu que qualsevol excusa és bona per tastar el vi 

nou. A banda d’aquesta amanida, una bona xatonada se sol complementar 

amb tot tipus de truites, espinacs, albergínies, patates o carbassó: les pos-

sibilitats són infinites. ●

 Elaboració de la recepta

Poseu les nyores a remull unes dues hores en aigua 
tèbia. Escorreu-les, retireu-ne la carn de l’interior i 
reserveu-la en un plat. Torreu les ametlles i les avella-
nes en una paella amb una mica d’oli. Reserveu-les.

Poseu els tomàquets i la cabeça d’alls sencera i sense 
pelar en una safata apta per al forn amb un rajolí 
d’oli. Fornegeu a 200 °C durant 30 minuts. Peleu els 
alls i reserveu-ho tot en un plat.

Per a la salsa, poseu al got de la batedora la carn de 
les nyores, els alls, els tomàquets, les ametlles, les 
avellanes i el pa fregit trossejat. Condimenteu amb 
un raig de vinagre i una mica de sal, comenceu a tri-
turar i aboqueu-hi a poc a poc oli fins a aconseguir 
una consistència suau i no gaire espessa.

Esmicoleu el bacallà i talleu la moixama a filets fins. 
Reserveu-los.

Netegeu l’escarola, escorreu-la i poseu-la en un bol. 
Incorporeu-hi la salsa i barregeu-ho bé. Serviu-ho en 
un plat pla, escampeu per sobre de cada plat 6 o 
8 olives de cada color, la moixama, el bacallà i les 
anxoves.

Serviu l’amanida i decoreu-la amb julivert picat, condi-
menteu-la amb una mica de pebre i amb un rajolí d’oli.

  2 escaroles arrissades

  400 g de bacallà sec

  200 g de moixama dessalada

  12 filets d’anxova en oli d’oliva

  100 g d’olives negres

  100 g d’olives arbequines

  una cabeça d’alls

  3 tomàquets

  2 llesques de pa fregit

  25 ametlles

  25 avellanes

  2 nyores

  vinagre de sidra

  oli d’oliva

  sal

  pebre

  julivert picat

  Ingredients  
per a 4 persones

Xatonada
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Una mirada conjunta del territori 

De dilluns a divendres | De 19.30h a 20h

amb Laura Ribes
180º
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El Vendrell, vila de Pau Casals

E
l Vendrell és una vila del Penedès, capital 

de la comarca del Baix Penedès. Per la 

seva ubicació, en una cruïlla de camins 

oberta al mar, el Vendrell ha estat his-

tòricament un lloc de pas i punt de trobada de 

cultures, d’intercanvis comercials i de difusió 

d’idees. Es troba a 28 km de Tarragona i a  

64 km de Barcelona.

Inicialment existia un Portus Venerisa a l’actual 

Barri Marítim de Sant Salvador, amb un nucli a 

l’interior anomenat Venerelluso, la petita Venus.

Una altra teoria, associada al cognom Vendrell i 

relacionada amb l’escut heràldic de la població, 

és la que ens parla d’un antic gran arbre, conegut 

popularment com “el verdell”, sota del qual la 

gent hauria tingut el costum de trobar-se. Més 

concretament, s’hi haurien reunit persones que 

es dedicaven a l’ofici de boter, és a dir, a l’elabo-

ració de botes de vi.

››  què Es Pot VisitAr?
El Museu Deu és un dels testimonis més impor-

tants del col·leccionisme català del segle XX. El 

seu fundador, l’antic notari de la vila, el Sr. Antoni 

Deu Font (1918-2001), va reunir una nombrosa 

col·lecció d’obres d’art heterogènia que va donar 

al municipi l’any 1987.

El Museu Deu fou inaugurat l’any 1995, i s’ubica 

en una antiga casa senyorívola l’interior de la 

qual va ser completament remodelada. L’espai 

més atractiu del Museu Deu és l’anomenada 

“Sala de les catifes”, on el públic camina per 

damunt d’un terra de vidre mentre pot con-

templar la col·lecció de catifes orientals i la de 

bacines que té sota els peus.

Àngel Guimerà (1845-1924), fill de pare vendre-

llenc i de mare canària, va viure a la casa pairal 

dels Guimerà al Vendrell durant el segle XIX. A 

la Casa Museu Àngel Guimerà, va iniciar la seva 

activitat poètica, primer en castellà i, més tard, 

en català, per triomfar després en el món teatral 

com a dramaturg.

La casa nadiua de Pau Casals. La casa on va 

néixer Pau Casals és al carrer de Santa Anna, 

número 4, al centre del Vendrell. L’edifici con-

serva l’ambient d’una casa de finals del segle XIX 

d’una família molt humil. És un edifici alt, estret 

i amb balcons, de dues plantes. El museu es va 

inaugurar el 29 de desembre de 1998. 

La Fundació Pau Casals. Vil·la Pau Casals. El 1910 

Pau Casals es va fer construir la Vil·la Casals al 

passeig Marítim de Sant Salvador. La casa, con-

cebuda inicialment com una casa d’estiueig, 

va ser reformada per l’arquitecte Antoni Puig i 

Gairalt entre el 1931 i el 1936, amb la sala de la 

música, el jardí i el mirador. Pau Casals hi va viure 

fins al 1939, quan es va veure obligat a marxar a 

l’exili i mai més no hi va tornar.

L’Auditori Pau Casals. Va ser inaugurat el dia 6 de 

juny del 1981, gràcies a l’esforç i la bona voluntat 

de diferents entitats per salvar les innombrables 

dificultats del moment. 

››  LEs PLAtGEs
Situades a 3,5 km del municipi, les platges dels 

barris marítims de Sant Salvador, Coma-ruga i 

el Francàs són una de les principals atraccions 

del municipi. El Vendrell és un bon indret per 

prendre el sol i fer esports aquàtics. El passeig 

Marítim encara conserva algunes cases d’estil 

noucentista i els antics magatzems d’aiguardent.

Poc abans d’arribar a l’antic Sanatori de Sant 

Joan de Déu (avui convertit en un hotel de cinc 

estrelles), trobem les Madrigueres, un espai 

natural utilitzat per gran quantitat d’ocells en les 

seves etapes migratòries.

La platja de Coma-ruga té la reserva marina 

de la Masia Blanca, espai submergit típic de 

platja de sorra amb un pendent suau. La fauna 

i la flora que s’intenten protegir són represen-

tatives, a grans trets, de més de la meitat del 

litoral català.

A la platja de Sant Salvador hi ha l’Ermita, edifi-

cació quasi mil·lenària que es considera l’edifici 

més antic del municipi. La urbanització del barri 

s’ha anat engrandint en els darrers anys amb 

habitatges d’estiueig. Cal remarcar l’ambient 

cultural de la zona, ja que al barri s’hi troben 

l’Auditori i la Vil·la Casals.

Us recomanem visitar molts cellers, petits i grans, 

que hi ha en aquest municipi i comarca. El vi i 

el cava són dos productes excel·lents que s’ela-

boren al municipi i a la comarca del Baix Penedès 

i que formen part de la regió vinícola de la DO 

Penedès.

Els cellers i les cooperatives ofereixen una àmplia 

selecció de vins i caves fruit d’una selecció acu-

rada dels ceps de les varietats de la zona. Per 

als vins blancs o caves, existeix el macabeu, el 

xarel·lo, la parellada i el chardonnay; per als vins 

negres, l’ull de llebre, merlot i el Cabernet Sau-

vignon.

››  Com ArribAr-Hi?
El temps de viatge amb autobús entre Barce-

lona i el Vendrell és al voltant d’una hora i cinc 

minuts i cobreix una distància aproximada de 

73 km. Operat per Hispano Igualadina, el servei 

d’autobús de Barcelona al Vendrell parteix de 

Barcelona – Maria Cristina i arriba al Vendrell. En 

general, sis autobusos funcionen setmanalment, 

encara que els horaris dels caps de setmana i 

els dies festius poden variar, per la qual cosa cal 

comprovar-ho amb antelació.

En tren, la línia R4 és la més ràpida per arribar-hi.

››  GAstronomiA
El Xató del Vendrell
És un plat popular fet amb escarola, salsa 

romesco i altres ingredients. Els restaurants 

a la Ruta del Xató l’ofereixen durant l’hivern. 

El primer diumenge de març se celebra, a la 

Rambla del Vendrell, la Xatonada Popular, una 

diada gastronòmica que ofereix la possibilitat de 

degustar aquest plat popular.

La coca enramada és un altre menjar típic i 

exclusiu del Vendrell. Està feta amb una base de 

farina i llevat. Se li posen espinacs, mongetes, 

ceba i pebrot vermell cuit al forn, i s’acompanya 

de salsitxa o arengada. Té un origen molt antic, 

com totes les coques de base de pa, que possi-

blement es remunta a l’edat mitjana.

Resolis. És un licor d’aiguardent aroma-

titzat amb anís i canyella. Té un origen italià i  

s’elabora artesanalment en alguns dels cellers 

vendrellencs. ●
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E
ls coralls són una classe de colònia d’ani-

mals que es relacionen amb els hidrozous, 

les meduses i les anemones de mar. Els 

coralls de pedra, un tipus de corall carac-

teritzat pel seu esquelet dur, són el llit de l’escull. 

Les colònies de coralls de pedra estan compostes 

per centenars de milers de pòlips individuals.

Per als peixos i altres animals marins, els coralls 

proporcionen un refugi contra els depredadors, 

així com un lloc de reproducció i un viver per a 

moltes espècies. Són la base essencial de la vida 

marina als tròpics.

A partir del segle XV es va començar a fer servir el 

terme corall per referir-se a l’himne eclesiàstic de 

l’Església luterana, sobretot al seu cantus firmus o 

a la seva melodia. Més endavant, al segle XVIII, es 

van anomenar corals els cants de l’Església protes-

tant, en general.

Els coralls són organismes marins que consten de 

nombrosos pòlips i els utilitzen per alimentar-se. 

La majoria dels coralls s’alimenten d’algues produ-

ïdes per la llum solar i sovint anomenades algues 

fotosintètiques o zooxantel·les.

S’alimenten de les algues que els cobreixen i que 

els treuen llum i oxigen. En netejar-los d’algues, 

aquests peixos contribueixen notablement a la 

seva supervivència.

El contacte amb el corall de foc és molt dolorós, ja 

que petites vellositats del corall ataquen tot el que 

toquen i causen una cremor intensa i una sensació 

de cremada. Alguns animals són més sensibles a 

aquest efecte de les cèl·lules urticants d’aquest 

corall, així com les persones.

El corall vermell mediterrani, amb una esperança 

de vida de més de 500 anys, viu a profunditats de 

més de 800 metres. L’espècie marina més longeva 

coneguda, és una esponja (Monorhaphis chuni) 

que, segons les estimacions, tenia 11.000 anys i 

vivia a 300 metres per sota del nivell del mar.

Són un reclam turístic que genera ingressos mili-

onaris, ens protegeixen de les inundacions i els 

tsunamis, contribueixen a la seguretat alimentària 

a través de la pesca i s’inclouen en alguns medica-

ments contra el càncer.

Els coralls són animals que viuen units formant 

colònies de fins a milers d’individus. El conjunt de 

diverses colònies de diferents espècies de corall el 

coneixem com a esculls coral·lins.

Quan els coralls pateixen estrès per les altes tem-

peratures o la contaminació, posen fi a la seva 

relació simbiòtica amb aquestes algues i normal-

ment les expulsen i es blanquegen, tot i que un 

estudi recent indica que alguns coralls adopten un 

color neó brillant quan se senten estressats.

Entre els factors que causen el deteriorament i la 

pèrdua dels esculls hi ha: el blanquejament del corall 

provocat pel canvi de temperatura dels oceans, el 

turisme desmesurat i l’ús de bloquejadors solars.

El blanquejament dels coralls és preocupant, ja 

que, una vegada que aquests coralls moren, els 

esculls poques vegades es recuperen. Els pocs 

coralls que aconsegueixen sobreviure lluiten per 

reproduir-se, però els ecosistemes d’esculls, dels 

quals depenen les persones i la vida silvestre, es 

deterioren.

El món ha perdut el 14 % dels coralls des del 2009 

per l’augment de la temperatura de la superfície 

del mar, segons l’informe “Estat dels esculls de 

corall del món: 2020”.

Sense esculls, milers de milions d’espècies marines 

estarien en perill, milions de persones perdrien la 

font d’aliment més important i moltes economies 

patirien un gran cop. Però no es tracta només de 

les feines. Els esculls de corall atrauen turistes a 

més de 100 països i territoris a tot el món.

JOIES DE CORAL

Els coralls no treballats són de color mat i adqui-

reixen la seva brillantor en ser polits. Les tres 

quartes parts de la producció mundial d’aquestes 

gemmes orgàniques es treballen a Itàlia i la resta, 

al Japó. El corall vermell fosc és el més valorat jun-

tament amb el negre, encara que hi ha una altra 

varietat també molt apreciada: un corall de tons 

rosats suaus que es coneix com a “pell d’àngel”.

El corall s’empra en moltes col·leccions cada 

temporada per donar forma a collarets, anells, 

arracades, braçalets, polseres… i crea peces que 

destaquen per la seva bellesa i la seva gran llu-

minositat i que no passen mai de moda. Fins i tot 

se’n dissenyen figuretes artístiques.

La part del corall que es treballa a la joieria és el 

tronc dur i calcari de l’esquelet de l’animal. El tronc 

calcari de la gemma se sotmet a un polit bast o a 

un tallat segons el tipus de figura o objecte orna-

mental o artístic que es vulgui fer i, després, a un 

polit fi.

El corall fi usat com a gemma en joieria es reco-

neix per les capes concèntriques dels materials 

que s’aprecien en un tall transversal, i perquè en 

cremar-lo emet una olor penetrant de banya cre-

mada.

Les branques de corall en el moment de recol-

lectar-se s’anomenen «coral brut» i en aquell 

moment ja té un cert valor, que depèn de la 

varietat. ●

Quan les pedres parlen... 
CorALL

Curiositat

El nom femení Corall és molt especial pel seu significat, ja que significa “la bellesa del corall” 
o “innocència”. A més a més, és el nom que rep la pedra poderosa de l’amor.
Utilitzat des de temps molt antics, al corall se li atribueixen nombroses propietats, i serveix 
sobretot per defensar-se d’enemics i males influències.
El corall ja era usat a l’edat mitjana per protegir el portador contra el mal d’ull. Al segle XVIII 
el rei de Nàpols, Ferran I, portava entre la roba un amulet de corall.
Quan era davant d’algú que el fes sospitar que era portador de males intencions, treia l’amulet 
de corall i se’l posava a la cara, i així anul·lava la força d’aquella mirada…
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Com et dius?

V
icenç és un nom molt bonic per a un nen 

perquè és molt dolç, perquè té una llarga 

tradició i perquè avui dia sona diferent, ja 

que no és tan freqüent com d’altres.

Sant Vicenç màrtir és un sant del segle III proce-

dent d’Aragó i va ser un clergue que va patir tor-

tures per defensar la fe cristiana. Com a símbol del 

seu martiri, se’l sol representar amb una roda de 

molí i amb un corb.

El nom de Vicenç és conegut a tot el món amb 

diferents variants, totes molt atractives per al 

vostre fill. Vincent, Vin, Vinny o Vicenzo són les 

formes més conegudes, i la que ara s’ha posat de 

moda, Enzo. Si parlem de la variant femenina a 

partir d’aquest nom, tenim Vicenta. Encara que 

és menys comuna que la forma masculina, sí que 

se solia fer servir a l’Estat espanyol, sobretot si la 

nena naixia el mateix dia de la celebració del sant. 

En zones com la Comunitat Valenciana, Vicenç és 

un nom força freqüent. 

El nom de Vicenç s’ha popularitzat a països molt 

llunyans gràcies a personatges d’avui i de sempre, 

com ara el pintor holandès Vincent Van Gogh, 

l’actor francès Vincent Cassel o l’actor i productor 

nord-americà Vincent D’Onofrio.

Les arts semblen el camp on s’ha representat 

més el nom de Vicenç. Així, coneixem el gui-

tarrista espanyol de flamenc Vicente Amigo, 

l’escriptor valencià Vicente Blasco Ibáñez, fona-

mental per a la cultura literària, periodística i 

política dels espanyols, i el poeta Vicente Alei-

xandre, guanyador del Premi Nobel de Litera-

tura l’any 1977.

SAbIES QUE...

Sabies que hi ha diverses ciutats del món que 

porten el seu nom en homenatge a un sant ano-

menat Vicent? Per exemple, San Vicente, a la 

regió de Nayarit, a Mèxic, o Sant Vicent de Ras-

peig, a la regió d’Alacant, a Espanya.

I sense anar més lluny, a la comarca del Bages, hi 

tenim Sant Vicenç de Castellet i, dins Catalunya, 

Sant Vicenç dels Horts.

A Sant Vicenç de Castellet, del 20 al 24 de gener 

se celebra la Festa Major d’Hivern en home-

natge al sant. La Festa Major d’Hivern és una 

de les celebracions més antigues del municipi. 

No se’n coneix l’origen, però la veneració a sant 

Vicenç ha fet que sigui la Festa Major d’Hivern 

des de fa molts anys, primerament com a acte 

religiós i més endavant incorporant actes cultu-

rals i cívics per tot el poble. ●

22 de gener
  VICENÇ Vicenç 

Curiositat
ON SÓN LES RESTES DE SANT VICENÇ MÀRTIR?

Mort l’any 303, va ser enterrat a la Roqueta, a València, on va ser construïda sobre la seva tomba una petita 
església, i un monestir, edificis que anirien sent transformats amb el pas del temps. Durant la llarga dominació 
islàmica de la ciutat, el lloc va ser respectat pels valencianomusulmans, en ser basílica sepulcral d’un santó. Un 
cop reconquerida la ciutat pels cristians, el papa Gregori IX la prendria sota la seva protecció el 1240.
Sempre es va tenir per segur que allà hi havia enterrat sant Vicenç màrtir. Dues teories sorgirien, no obstant 
això, sobre l’enterrament de les seves restes, que les situen fora d’Espanya: una a Lisboa (Portugal), al Museu 
de la Catedral, on hi ha un cofre que es diu que conté ossos del sant, i una altra a Castres (França), on es diu 
que van ser portats per salvar-los de les violentes onades iconoclastes dels últims temps de la dominació hege-
mònica musulmana. Les dues tesis van ser qualificades per l’historiador i canonge Vicent Castell Maiques com a 
llegendes, defensant que seguia enterrat a la Roqueta.
La teoria que són a Lisboa més aviat sembla una llegenda, la veracitat històrica de la qual no la tenen clara ni a 
Portugal, ja que, si ho consideressin cert, els pocs ossos que conserven no serien al Museu Catedralici, sinó que 
es venerarien públicament en un lloc destacat de la Catedral lisboeta, ciutat de la qual és patró el sant, temple 
que, per altra banda, va patir incendis, saquejos i destrucció.
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L
’entitat social Solidança, dedicada a l’eco-

nomia social i solidària i amb experiència 

en la recollida i la valoració de residus tèx-

tils sota la marca Roba Amiga, ha col·labo-

rat amb el centre tecnològic Eurecat, a través dels 

ajuts per fomentar l’economia circular de l’Agèn-

cia de Residus de Catalunya (ARC), per ecodis-

senyar un contenidor per a la recollida de roba 

postconsum, feta a partir dels mateixos residus 

tèxtils gestionats per l’entitat i que contribueix a 

augmentar la circularitat del sector tèxtil.

L’objectiu de l’entitat és “aconseguir un dipòsit 

per a recollida de residu tèxtil en espais tancats, 

amb la peculiaritat que el contenidor mateix està 

fet amb teixit —no teixit— reciclat a partir de 

residu tèxtil postconsum. Aquest residu tèxtil 

hauria acabat a l’abocador o a la incineradora i, 

amb aquesta iniciativa, Solidança/Roba Amiga, 

trobem un ús alternatiu per al material reciclat. 

Amb el residu recollim més residu, que, a més, 

té una funció de sensibilització de cara al públic, 

que pot veure una aplicació de reciclatge del 

residu tèxtil que aporta al contenidor”, afirma la 

responsable de comunicació de Solidança/Roba 

Amiga, Andrea Membrado.

Per al seu desenvolupament, Eurecat hi ha 

contribuït donant-hi suport científic i tecno-

lògic per mitjà de les unitats tecnològiques de 

Teixits Funcionals i de Residus, Energia i Impacte 

Ambiental, amb l’objectiu d’aportar una propos-

ta de valor basada en la necessitat de valorar 

els residus tèxtils dins del sector, així com de la 

manufactura de proximitat per reduir l’impacte 

ambiental. 

La Unitat d’Innovació de Producte i Simulació 

Multifísica d’Eurecat ha analitzat els materials i 

els dissenys proposats mitjançant càlcul d’ele-

ments finits, per tal d’avaluar si els dissenys 

proposats donaven resposta a les necessitats de 

l’entitat social. “Es tracta d’un projecte diferen-

cial, en el qual Eurecat, a més d’incorporar co-

neixement d’ecodisseny, creativitat i avaluació 

d’impacte ambiental, ha esdevingut el vincle per 

connectar diferents agents de la cadena de valor 

circular catalana, des de la recollida i la selecció 

del residu, passant per la trituració i transforma-

ció en un nou material, fins a la manufactura del 

nou producte”, afirma la directora de la Unitat 

de Teixits Funcionals d’Eurecat, Virginia Garcia.

“La setmana de la prevenció de residus d’aquest 

any s’ha centrat en la problemàtica dels residus 

tèxtils, poder generar noves aplicacions que aju-

din a prendre consciència i mantinguin els resi-

dus tèxtils en contacte amb el sector, com és el 

cas del contenidor Circutex, en la línia de canviar 

els paradigmes actuals”, afegeix el director de la 

Unitat de Residus, Energia i Impacte Ambiental 

d’Eurecat, Frederic Clarens.

El nou contenidor, fet amb un 70 % de poliès-

ter reciclat de residus tèxtils, permetrà millorar i 

augmentar les estratègies de recollida de tèxtils 

per part de la cooperativa Roba Amiga, i fet que 

contribuirà a assolir les fites marcades per les no-

ves regulacions. ●

Millorem i incrementem 
la competitivitat, el progrés 
i la capacitació tecnològica 

d’empreses i altres organismes, 
mitjançant projectes conjunts, 

serveis tecnològics avançats 
i la transferència 

de tecnologia.

Plaça de la Ciència, 2  ·  08243 Manresa (BCN)  ·  Tel. 93 877 73 73  ·  www.eurecat.org
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L’entitat social Solidança crea amb Eurecat un 
contenidor per a la recollida de roba que permet 
augmentar la circularitat dels residus tèxtils
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/// FARMÀCIA DE GUÀRDIA ///
GEnEr

 2 Dilluns 3 Dimarts PRADELL, JORDI sant Josep, 54 938770018

 3 Dimarts 4 Dimecres ROS Passeig Pere III, 73 938730157

 4 Dimecres 5 Dijous SOLÉ Plaça Major, 12 938720742

 5 Dijous 6 Divendres SALA sant Miquel, 10 938721767

 6 Divendres 7 Dissabte SERAROLS, Mª DOLORS Gr. La Balconada, local 15 
938743957

 7 Dissabte 8 Diumenge SERAROLS, SÍLVIA sant Maurici, 53 938776618

 8 Diumenge 9 Dilluns SUbIRATS saclosa, 31 938750160

 9 Dilluns 10 Dimarts TRAPÉ sobrerroca, 40 938722180

 10 Dimarts 11 Dimecres TRUJILLO Av. Bases de Manresa, 66 938746555

 11 Dimecres 12 Dijous VINTRÓ Ferrer Vidal bloc e (Avecrem) 938750598

 12 Dijous 13 Divendres FELIU ctra. de santpedor, 228 938784040

 13 Divendres 14 Dissabte ALIER Infants, 2 938721984

 14 Dissabte 15 Diumenge ARROYO Plaça sant Ignasi, 13 938721389

 15 Diumenge 16 Dilluns GARZON Font dels capellans, torre 10 938747800

 16 Dilluns 17 Dimarts bONSFILLS Balmes, 41 938730133

 17 Dimarts 18 Dimecres COGUL Av. Joncadella, s/n 938762679

 18 Dimecres 19 Dijous RIU Born, 30 938721359

 19 Dijous 20 Divendres COMAS, TERESA Plaça clavé, 1 938721323

 20 Divendres 21 Dissabte CUCURULL-ANGUERA P. Pere III, 1 938768029

 21 Dissabte 22 Diumenge ESTEVE Plana de l’Om, 4 938720509

 22 Diumenge 23 Dilluns FARRÉ Barcelona, 1 938731848

 23 Dilluns 24 Dimarts GRAU ctra. de Vic, 59 938772987

 24 Dimarts 25 Dimecres MASSANEDA sant cristòfol, 37 938773494

 25 Dimecres 26 Dijous MAYOR carrasco i Formiguera, 25 938730154

 26 Dijous 27 Divendres MORENO ctra. del Pont de Vilomara, 104 938730192

 27 Divendres 28 Dissabte NOGUERAS Jacint Verdaguer, 40 938733447

 28 Dissabte 29 Diumenge OLTRA, ASSUMPTA Muralla del carme, 16 
938722771

 29 Diumenge 30 Dilluns OLTRA, MIQUEL A. ctra. de santpedor, 110 
938776536

 30 Dilluns 31 Dimarts PAVIA crtra. de cardona, 19 938725517

 31 Dimarts 1 Dimecres PLANAS Guimerà, 23 938721505

/// EL CinEmA rEComAnA ///

Vine al cinema, Vine a...

Consulteu la cartellera a 

www.cinesbagescentre.com

 oPErACión fortunE: EL GrAn EnGAÑo

Temàtica: Acció
Director: Guy Ritchie
Actors: Jason Statham, Aubrey Plaza, Cary 
Elwes
Argument: L’agent del MI6, Orson For-
tune, i el seu equip d’agents recluten una 
de les estrelles de cinema més importants 
de Hollywood perquè els ajudi en una 
missió encoberta. Hauran d’evitar la ven-
da d’una nova tecnologia d’armes mortal, 
que amenaça d’alterar l’ordre mundial.

 bAbYLon

Temàtica: Drama
Director: Damien Chazelle
Actors: Brad Pitt, Margot Robbie, Diego 
Calva, Jovan Adepo, Li Jun Li, Jean Smart
Argument: És una història èpica original 
ambientada a Los Angeles durant els anys 
vint. Una història d’ambició i d’excessos 
desmesurats que recorre l’ascensió i la 
caiguda de múltiples personatges durant 
una època de decadència i depravació de-
senfrenades en les albors de Hollywood. 
Una de les grans pel·lícules del 2023 per 

començar l’any de la millor manera possible. Una de les pel·lícules del 
2023 que no t’hauries de perdre.

938 720 205 · publi@els40.com

FREQÜÈNCIA
Anuncia’t al 
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J
a ha arribat la tercera edició d’”Objectiu 

Paki”, el programa de la Xarxa de Televisions 

Locals de Catalunya que pots veure per Canal 

Taronja els dissabtes a les 22 h de la nit. És 

el talent show de les televisions locals per a joves 

dels 13 als 20 anys, creat per Televisió de Cardedeu 

i que ha assolit un gran èxit en les dues edicions 

anteriors. 

El projecte va néixer el 2020 de l’aliança entre el 

Casal de Joves La Paki i els col·laboradors de Tele-

visió Cardedeu, amb el suport de desenes de 

comerços i entitats del municipi. Però, després de 

dues edicions i de fer-se cada vegada més i més 

gran, “Objectiu Paki” és ara el concurs de talents 

musicals de totes les teles locals. En aquest talent 

show, deu concursants seleccionats a través d’una 

fase de càsting han de mostrar les seves capacitats 

musicals. A les diferents gales temàtiques propo-

sades pel concurs, els concursants interpretaran 

diferents peces musicals per tal de mantenir-hi 

la seva participació, que dependrà de la salvació 

del jurat i dels vots del públic. A cada programa 

n’haurem d’acomiadar alguns, fins a conèixer el 

nom del guanyador o guanyadora a la gran final.

La persona guanyadora rebrà com a premi l’enre-

gistrament de tres singles en estudi de so professi-

onal dissenyat per Crea Music, així com la difusió i 

promoció per part de Crea Music d’aquest primer 

single a través de xarxes socials, plataformes digitals 

i l’enviament a emissores de ràdio. ●

Viu l’hivern a Canal Taronja

HORA DILLUNS DIMARTS DIMECRES DIJOUS DIVENDRES

6:30 - 7:00 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

7:00 - 9:00 NEX MATÍ NEX MATÍ NEX MATÍ NEX MATÍ NEX MATÍ

9:00 - 11:00 FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA

11:00 - 11:30 DE TOT I MÉS AVENTURA’T
IMPACTES

VIURE DES DE L’ESSÈNCIA
ÍNTIM

11:30 - 12:00 LA MITJA TARONJA VIURE DES DE L’ESSÈNCIA TELÓ DE FONS

12:00 - 12:30 QUINA VELLESA TARGETA TARONJA MOLT PERSONAL TOTS SOM EUROPA / ENTRE NOS. SOM CONSUM

12:30 - 13:00 AVENTURA’T DE TOT I MÉS CAMINANT PER CATALUNYA EXCEL·LENT GAUDEIX LA FESTA

13:00 - 14:00 BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE

14:00 - 14:30 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

14:30 - 15:30 LA PORTERIA LA PORTERIA LA PORTERIA LA PORTERIA LA PORTERIA

15:30 - 16:30 BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE

16:30 - 18:30 FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA

18:30 - 19:00 PAISATGES ENCREUATS CAMINANT PER CATALUNYA EXCEL·LENT GAUDEIX LA FESTA TORNA-LA A TOCAR, SAM

19:00 - 19:30 TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA

19:30 - 20:00 180 GRAUS 180 GRAUS 180 GRAUS 180 GRAUS 180 GRAUS

20:00 - 20:30 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

20:30 - 21:00 TARGETA TARONJA MOLT PERSONAL TOTS SOM EUROPA / ENTRE NOS. SOM CONSUM QUINA VELLESA

21:00 - 21:30 TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA BO, SA, D’AQUÍ

21:30 - 22:00 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

22:00 - 23:00 BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE

23:00 - 23:30 TARGETA TARONJA MOLT PERSONAL TOTS SOM EUROPA / ENTRE NOS. SOM CONSUM QUINA VELLESA

23:30 - 00:00 DE TOT I MÉS LA MITJA TARONJA PERFILS DE L’ANOIA GAUDEIX LA FESTA TORNA-LA A TOCAR, SAM

00:00 - 00:30 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

Ja ha arribat la 3a edició d’”objectiu Paki”, 
el ‘talent show’ de La Xarxa i Taronja TV

Buscant les millors veus joves
de Catalunya

Cada dissabte, a les 22h

Objectiu Paki 3



Ets exigent com  
a consumidor/a?  
Nosaltres també! 
Per això, des de l’Ajuntament de Manresa,  
hem impulsat un nou segell de qualitat sanitària.  
Un distintiu per identificar aquells establiments 
de restauració que destaquen per les seves 
bones pràctiques en seguretat alimentària. 

Una nova marca que vol respondre a aquells 
establiments que volen situar-se al més alt 
nivell dins el seu sector.  

Busques qualitat, busques confiança,  
busques seguretat? Troba-la als comerços 
amb el distintiu QS. 

De primer,  
CONFIANÇA

Organitzen Donen suport

Més info


